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Vedení města se připraví  
na vaše dotazy

Informace, záměry a dotazy jsou 
náplní pravidelných setkání ve-
dení města s občany, které běží 
na radnici již druhým rokem ve 
čtvrtletních termínech po celý 
rok. 
Kromě aktuálních informací, kte-
ré zástupci města posluchačům 
předloží a jejichž konkrétní téma 
bude zveřejněno na tomto místě 
v zářijových Havlíčkobrodských 
listech, se chce radnice tentokrát 
přichystat i na konkrétní dotazy. 
Nabízí proto, aby zájemci své 
otázky či náměty na diskuzi do-
ručili do boxu Havlíčkobrodských 
listů na podatelnu Městského 
úřadu na Havlíčkově náměstí čp. 
57, a to do termínu 31. 8. 2012. 
Radní zvou srdečně občany na 
první z pravidelných čtvrtletních 
setkání po prázdninách, které 
bude informovat o investicích, 
připravovaných záměrech a na-
opak odpovídat na dotazy nebo 
přijímat náměty svých obyvatel. 
Zapojte se i vy aktivněji do utvá-
ření podoby vašeho města.
 S. Pátková

Americký dixieland nasadil laťku kulturního léta vysoko 
(str. 4)
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Město známe i neznáme

Dobrý voják Švejk v Německém Brodě 1. – 
2. – 3. srpna! Rakouský militarismus nejlépe 
zesměšněn! Divadelní představení knihy Jaro-
slava Haška „Osudy dobrého vojáka Švejka“ 
představují novou epochu v dramatickém 
umění! Švejk filosofem!

Zprávu začínající těmito větami mohli nalézt 
čtenáři 28. července 1922 v místním týdeníku 
Hlasy z Posázaví. Lokálka pokračovala v stup-
ňujícím se bombastickém reklamním stylu. 
Autorem šprýmovné nadsázky nebyl nikdo 
jiný než Jaroslav Hašek. Tehdy již byly vylepe-
ny plakáty zvoucí na představení do divadla 
na Smetanově náměstí a rychle mizely vstu-
penky v obvyklém předprodeji u knihkupce 
Zdeňka Dvořáka, který se s Haškem znal z Pra-
hy z dob předválečných a který také dal uve-
denou lokálku do novin.
Jaroslav Hašek sledoval jistě s uspokojením ze 
svého lipnického azylu, jak po každém vydání 
nového sešitu roste armáda čtenářů dobrého 
vojáka Švejka, dosud však neviděl hrdinu, kte-
rého stvořil, na jevišti. Přitom již v předcháze-
jícím roce využil obrovského úspěchu knihy 
E.A. Longen a 2. listopadu 1921 uvedl její dra-
matizaci v premiéře na scéně pražského diva-
dla Adrie v hlavní roli s Karlem Nollem. Dávný 
druh z časů bohémy využil nesplnění Haškova 
dřívějšího slibu podloženého finanční zálohou, 
že pro jeho divadlo „něco napíše“, a přisvojil si 
Švejka, ovšem bez vědomí autora. Rozmíška 
se brzy alespoň na čas urovnala, oba společně 
na Lipnici ještě na sklonku téhož roku dokon-
ce napsali dvě veselohry: Ministr a jeho dítě, 
Z Prahy do Bratislavy za 365 dní. Longen zís-
kal od Haška právo k divadelnímu zpracování 

a plánoval novou dramatizaci rozdělenou do 
tří částí, která se však na jaře příštího roku 
hrála již bez něho, neboť divadlo převzal nový 
ředitel Antonín Fencl. Ten byl také dalším, 
jenž získal divadelní a filmová práva k pro-
vozování Švejka. A aby se to nepletlo, Hašek 
později velkomyslně udělil podobné právo  
i skupině herců pod vedením Karla Nolla, když 
se nepohodla s novým šéfem divadla, odešla 
z Adrie a s aktuálním nastudováním tehdy již 
kasovního trháku cestovala po venkovských 
scénách. 
Nollova společnost zřejmě již v květnu 1922 
zamýšlela zavítat i do Brodu a v tomto smyslu 
vyjednávala s místními ochotníky, konkrétně 
o jejich spoluúčasti při zajištění představení. 
Divadelní ochotnický spolek se však prav-
děpodobně zalekl finančních záruk ve spo-
lečném podniku a ze Švejka v Brodě sešlo, 
alespoň zatím. Proto počátkem července na-
vštívili manželé Nollovi s kolegou Charvátem 
(představitelem Balouna) Haška na Lipnici, 
kde se jim dostalo autorova požehnání k pro-
dukci Švejka. Hašek měl zřejmě podrobné  
a dobré reference od svých přátel z Prahy, 
neboť si výslovně přál, aby titulní roli hrál Ka-
rel Noll a nikdo jiný. Současně pro něho bylo 
velmi lákavě konečně uvidět své zdramatizo-
vané dílo na jevišti, a tak se do celé záležitosti 
vložil sám. Malá výprava v čele s Haškem se 
vydala 15. července do Brodu, aby zařídila 
vše potřebné. Na městském úřadě byla po-
dána žádost o propůjčení divadla, která byla 
bez průtahů městskou radou na schůzi 19. 7. 
schválena, knihkupec Zdeněk Dvořák převzal 
propagaci představení a předprodej vstupe-
nek. Přesto se Haškova návštěva podle svě-
dectví jeho písaře a sekretáře Klimenta Ště-
pánka protáhla na 3 dny … 
Po všechny tři večery 1. – 3. srpna zcela 
vyprodané hlediště se otřásalo smíchem  
a bouřlivě aplaudovalo výkony herců zvláště 
Karla Nolla v titulní roli Švejka. Rovněž kritika 
v Hlasech z Posázaví přijala inscenaci velmi 
příznivě a nešetřila chválou. Představení se 
svými lipnickými přáteli byl přítomen i Jaro-
slav Hašek, zdá se, že minimálně 3. srpna. 
Obecenstvo autora mocně vyvolávalo na scé-
nu, ale Haškovi se příliš nechtělo, až jej tam 
spíše silou vytáhli herci a on se rozpačitě pu-
bliku děkoval. Jaroslavu Haškovi se konečně 
splnil jeho sen, poprvé a bohužel naposledy 
viděl „hrdinu“, kterého stvořil. Zprávy o Nol-
lově hereckém mistrovství neklamaly. Vděčný 
tvůrce pro divadelní společnost a své přátele 
uspořádal na rozloučenou velkorysou hostinu 
v restauraci U Bukovských. 
Jakkoliv byl Nollovým hereckým výkonem 
nadšen, po osobní intervenci A. Fencla odvo-
lal, co Nollovi slíbil. S těmi autorskými právy 
na provozování Švejka byla vůbec potíž a ješ-
tě po Haškově smrti staly se příčinou sporů. 

Nicméně Karel Noll se nesmazatelně zapsal 
také do dějin českého filmu jako první před-
stavitel Švejka ještě v němém filmu, poprvé 
v r. 1926. Jeho fyziognomie a herectví mohly 
rovněž částečně inspirovat Josefa Ladu pro vy-
tvoření podoby dobrého vojáka, jak jej známe 
a jak je nerozlučně spojen v myslích čtenářů 
i diváků s nejpopulárnějším Haškovým dílem 
dodnes. Kdo ví, jak by Švejk vypadal, kdyby 
v mládí Karel Noll nezběhl k divadlu. Nollovi 
přitom patřili v Německém Brodě k spořáda-
ným středostavovským rodinám – jeho otec 
Jan Noll byl pekařem - a po krátkou dobu do-
konce vlastnili dům čp. 53 na náměstí. Filmo-
vá kritika se vzácně shodla na tom, že Karlu 
Nollovi se v úloze Švejka dodnes těžko někdo 
vyrovnal. Škoda jenom, že zemřel předčasně 
(29. 2. 1928) a nedočkal se éry zvukového fil-
mu.
Určitým posmrtným epilogem divadelního 
snažení Jaroslava Haška, o němž se sám vy-
jadřoval, že v něm nemá příliš štěstí, může 
se jevit vystoupení Longenova divadelního 
souboru v Německém Brodě na počátku čer-
vence r. 1925. Mezi jinými díly uvedli na scéně 
městského divadla také veselohru Z Prahy do 
Bratislavy za 365 dnů, popisující plavbu par-
níku Lanna po Labi do Hamburku, Severním 
mořem, německými říčními cestami do Du-
naje a do Bratislavy. Pro některé jemnocitné 
brodské diváky byl kupodivu tentokrát Haš-
kův a Longenův humor zřejmě příliš silná káva 
a odcházeli z hlediště spíše pobouřeni než po-
baveni, jak lze alespoň soudit z ohlasu v míst-
ním tisku. Svou oblíbenou postavu topiče Mi-
kuláška již Jaroslav Hašek na jevišti nespatřil, 
jeho duše se tomu všemu mohla shůry leda 
tak rošťácky tiše pochechtávat.  
 Miloš Tajovský 
 (foto ze sbírek SOkA Havlíčkův Brod, 
 reprofoto L. Macek)

Hašek a Švejk na brodské scéně
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Karel Noll v roli Švejka
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Most U Traplů musel být uzavřen
Z důvodu havarijního stavu mostu U Traplů byla uzavřena komunikace 
spojující Vysočany s ulicí Havířskou. „Jak vyplývá z mimořádné most-
ní prohlídky provedené firmou Pontex s.r.o., došlo ke vzniku kritických 
statických trhlin v klenbovém pase a následnému uvolňování kamenů ze 
zdiva v celé tloušťce klenby. Tento stav je příčinou okamžitého zákazu uží-
vání mostu pro dopravu,“ přiblížil vedoucí odboru dopravy Martin Steh-
no. Uzavírka je nutná do provedení celkové rekonstrukce, na kterou se 
v současné době zpracovává projektová dokumentace.Termín komplexní 
opravy zatím není znám, Havlíčkobrodské listy však informaci aktuálně 
přinesou. S. Pátková 

Dětské hřiště na Jihlavské se těší přízni občanů 
Od září roku 2010 veřejnost využívá nejen dětské hřiště pro předškol-
ní a mladší školní věk mezi bytovými domy na Jihlavské, ale stejně tak  
i dvě oplocená hřiště s umělým povrchem pod tratí  pro tenis, volejbal, 
nohejbal, malý fotbal i další volnočasové aktivity. Již dva  roky slouží za 
příznivého počasí (mimo zimu)  po celý rok herní prvky pro starší děti  
a oblíbený je také altán pro posezení. Ve správě mají areál Technické 
služby Havlíčkova Brodu, které se starají také o zeleň v jeho okolí. Opra-
vena byla i malá poškození, aby byla zachována dobrá funkčnost a bez-
pečnost dětí a díky novým nátěrům je hřiště stále jako nové.
Celkové náklady projektu 6 568 166 Kč
Dotace celkem 4 585 402 Kč
z toho:  podíl EU = 64,15 % 4 213 329 Kč
               národní podíl ČR = 5,66 % 372 072 Kč
Spolufinancování – Město Havlíčkův Brod  = 30,19 % 1 982 764 Kč

U letního koupaliště je nové parkoviště
V horkých letních dnech, kdy bývá koupaliště v Havlíčkově Brodě hoj-
ně navštíveno veřejností, mohou občané ocenit možnost zaparkovat 
v blízkosti koupání. Vedle brány sběrného dvora Technických služeb 
Havlíčkův Brod v Reynkově ulici bylo totiž vybudováno nové bezplatné 
parkoviště pro téměř čtyři desítky aut. Po realizaci sběrného dvora tak 
byl smysluplně využit dosud nezastavěný prostor areálu.„Investici jsme 
schválili ze dvou důvodů. Parkoviště je určeno nejen pro automobily 
technických služeb, ale také pro návštěvníky letního koupaliště. U toho 
sice parkoviště je, ale v horkých dnech bývá přeplněné,“ upřesnil mís-
tostarosta havlíčkobrodské radnice Čeněk Jůzl. Upravený prostor pro 
stání, který se nachází zhruba 200 m od letního koupaliště, začal sloužit 
veřejnosti i technickým službám od začátku června. Náklady na jeho 
vybudování činily 1.5 mil. Kč. S. Pátková a A. Doležalová

Osm volných bytů k pronájmu v Bělohradské
V roce 2001 byl do užívání  nájemníkům předán dům čp. 1128 v Bělohrad-
ské ulici s tzv. „startovacími byty“. Později, od roku 2003, byly obsazovány 
uvolněné byty již podle zásad, tedy losem mezi těmi zájemci, kteří splňují 
podmínky hospodaření s byty. V současné době je v domě uvolněno 8 bytů 
o velikosti 2+KK. Podle zmíněných zásad musí splňovat zájemci podmínky 
ve čtyřech kolech: 
1. kolo – manželé nebo osamělý rodič s alespoň jedním dítětem ve vlast-

ní trvalé péči, kteří trvale bydlí v Havlíčkově Brodě a žádný z nich nemá 
vlastní byt nebo nemovitost s byty 

2. kolo – manželé, z nichž alespoň jeden má trvalé bydliště v Havlíčkově 
Brodě a nemají vlastní byt nebo nemovitost s byty

3. kolo – jednotliví zájemci starší 18 let, kteří mají trvalé bydliště v Havlíčko-
vě Brodě a nemají vlastní byt nebo nemovitost s byty 

4. kolo – všichni občané starší 18 let, kteří nemají vlastní byt nebo nemo-
vitost s byty. 

Zájemci, kteří splňují kriteria jednotlivých kol, si mohou vyzvednout na od-
boru správy majetku města na Městském úřadě V Rámech závaznou žá-
dost. Tu pak  vyplněnou musí odevzdat nejpozději do 17. 8. 2012 na odbor 
správy majetku. Zájemci podle jednotlivých kol budou radou města dne 
27. 8. 2012 vylosováni. S. Pátková
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Zápis v knize návštěv radnice zanechal 
Okinawský mistr
Začátkem června probíhal v Havlíčkově Brodě 
Mezinárodní seminář Okinawa Shorin-Ryu 
Karate a Okinawa Kobudo, který navštívil 
a bojové umění předvedl okinawský mistr 
hanchi Kenyu Chinen žijící ve Francii. Na 
semináři byli kromě Poláků a Francouzů také 
Rumuni, Maďaři, Irové a Slováci. Mistr Chinen 
byl mimo jiné také přijat vedením města na 
radnici. S. Pátková

Zajímavosti
• Jiří Kocman získal stříbrnou medaili ve střelbě 
na terč ze vzdálenosti 200m v soutěži Velká cena 
Vysočiny ve střelbě z kulovnice.
• Významné životní jubileum (80) oslavila jedna 
ze zakládajících členek brodského Klubu českých 
turistů Věra Trtíková. 
• Nejlepší třináctiletí hokejisté z Kraje Vysočina 
míří na Mezinárodní hokejovou školu do Finska. 
Nejvíc talentů má letos Havlíčkův Brod.
• V řece Sázavě protékající Havlíčkovým Brodem 
byla výrazně snížena hladina, a to z důvodu 
probíhající rekonstrukce mostu u kostela sv. 
Kateřiny.
• Poslankyně Parlamentu ČR Jana Fischerová 
zavítala na prohlídku Nemocnice Havlíčkův Brod a 
diskutovala s představiteli navštívených oddělení 
i vedení nemocnice o novele zdravotního zákona 
i smlouvách s pojišťovnami.
• Lada Nováková z Havlíčkova Brodu (oddíl TJ 
Jiskra) si odvezla z mistrovství republiky juniorů 
a dorostenců na pražském Strahově zlato z běhu 
na 3 000 i 1 500 metrů a navrch přidala stříbro na 
3 000 metrů překážek. (red)

Multisportovní kemp zakotvil na Wolkerovce
Křesťanské sdružení Atleti v akci zorganizovalo 
v Havlíčkově Brodě jedenáctý ročník svého 
multikempu. Toho se během týdne zúčastnilo 
na 140 mladých lidí z celé České republiky  
a mnoho našich i zahraničních instruktorů.  
O soutěže v 11 různých sportovních 
disciplínách nebyla nouze stejně jako o zábavu, 
hudební produkci nebo grilování. Organizátoři 
i účastníci byli spokojeni a spolupráce se 
školou Wolkerova, ve které získal kemp 
zázemí, je podle slov jejího ředitele Miloše 
Fikara výborná. Bude se prý uvažovat o tom, 
že by na několik ročníků v našem městě tato 
aktivita zakotvila.  S. Pátková

Osm soch a plastik absolventů lipnického 
kamenosochařského střediska Umělecko-
průmyslové akademie ve Světlé nad Sázavou 
bude i letos doplňovat kulisu Havlíčkova 
náměstí až do konce prázdnin. S. Pátková

Ing. Arch. Jiří Šimek, dřívější profesor na 
Střední průmyslové škole stavební oslavil 80. 
narozeniny. Při této příležitosti byl pozván 
k přijetí vedením města na brodskou radnici. 
Sem zavítal v doprovodu svých následovníků, 
dcery, která se také věnuje stavitelství a vnuka, 
který „podědil“ po dědovi jeho sportovní 
nadání.  S. Pátková

Na křídlech dixielandu se létalo v Brodě 
Mimořádný zážitek přichystala havlíčkobrodská radnice koncem června na začátek kulturní letní 
scény na Havlíčkově náměstí. Vystoupila zde Hudba vojenského letectva USA v Evropě, která 
působí pod názvem Wings of Dixie (Křídla dixielandu). Kapela hraje vše od americké hymny až 
po proslavené broadwayské melodie. Sedm muzikantů v uniformách nakazilo rytmem tradičního 
amerického jazzu zcela zaplněné Havlíčkovo náměstí. S. Pátková

Skutek roku 2011 – to je název ankety, ve 
které veřejnost a odborná porota již třetím 
rokem v několika kategoriích nominovala 
a následně ocenila aktivity jednotlivců 
i právnických osob přispívající k rozvoji 
regionu. Mezi počiny právnických osob letos 
uspěl i Havlíčkův Brod. Město bylo oceněno 
za zbourání panelového domu, který 
narušoval jeho městkou památkovou zónu. 
Ocenění převzal Čeněk Jůzl. 
 A. Doležalová, foto web Kraje Vysočina

Letos uplynulo 70 let od úmrtí Václava  
J. Klofáče, jehož hrob je na Vinohradském 
hřbitově v Praze.
 Foto i připomínku zaslal Přemysl Votava
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eAmbulance už i ve zdejší nemocnici
Nově zavedená on-line rezervace pro pacienty nemocnice v Havlíčkově 
Brodě by měla ušetřit čas pacientům. Systém funguje tak, že se po 
první návštěvě v odborné ambulanci zájemce zapíše na registračním 
místě daného zařízení a obdrží čtyřmístný PIN kód, který se spolu s jeho 
rodným číslem stává přístupovým heslem k objednávce. Na internetové 
stránce  eAmbulance.cz  zvolí konkrétní zdravotnické zařízení, ambulanci 
nebo lékaře. Systém mu nabídne termíny a časy, které jsou volné. 
Rezervace mu je také potvrzena SMS zprávou nebo e-mailem. S. Pátková

Která fontána by mohla být v Havlíčkově Brodě?
Nad tím se mohou zamyslet občané, kteří si půjdou prohlédnout 
výstavu kinetických fontán, jejichž autorem je sochař a restaurátor 
František Svátek. Jeho hydrokinetické plastiky mohou být inspirací 
pro Havlíčkův Brod. Muzeum Vysočiny připravilo totiž pro návštěv-
níky výstavy anketu, která zde bude probíhat až do 5. září. Při ná-
vštěvě výstavy můžete i vy vybrat , která z fontán by mohla být v na-
šem městě. Fontány mohou být vyrobeny v mnohem větší velikosti.
 S. Pátková

Na samém konci školního roku připravili starší žáci základní školy 
V Sadech pro mladší žáky biologickou olympiádu. Několik stanovišt 
v parku Budoucnost však navštívili se zájmem i „žáci“ již dávno vyšlí 
ze školních lavic. S. Pátková

Magistr Žák oslavil 90. narozeniny
Libor Žák,  sokol, vlastenec, magistr farmacie, manžel a otec dvou 
dcer oslavil 90. narozeniny. Pozván byl při této příležitosti na radnici 
v Havlíčkově Brodě, kde jej slavnostně přijalo vedení města. Je dosud 
vitální osobností města, s rozhledem a nadhledem, sympatickým 
přístupem k životu a moudrým heslem: Když někdo něco opravdu 
chce, tak se mu to většinou podaří... S. Pátková

Zlatá udice 2012
Pod názvem „Zlatá udice“ je známa soutěž mladých rybářů. Letošní 
územní kolo této soutěže proběhlo ve dnech 18.–20. května na 
malebném rybníce v Košťálově, nedaleko Lomnice nad Popelkou. 
Zúčastnilo se jí 10 družstev z Východočeského kraje. Družstva jsou 
šestičlenná a je dáno, že v každém musí být 1 dorostenec, 1 žákyně  
a 4 žáci.
Po několikaleté odmlce se soutěže účastnilo i družstvo z Havlíčkova 
Brodu ve složení: Jakub Novák, Jakub Šimánek, Michal Kučera, Ondřej 
Šťastný, Eliška Maljarová a Patrik Kučera. „Byl to výběr dětí z rybářského 
kroužku, který pracoval v rámci střediska volného času dětí AZ centrum 
Havlíčkův Brod. Po několika letech totiž v kroužku byla i děvčata, a to byla 
podmínka pro možnost účasti v soutěži,“ popisuje návštěvnice soutěže 
Eva Vyoralová a pokračuje: „Družstvo velmi obětavě vedl celý rok pan 
Jiří Mokrý. Měl tu odvahu vyrazit s nimi na poměrně dalekou cestu, 
ale hlavně se o ně 3 dny staral a věnoval se jim. Patří mu za to veliký 
dík. Poděkování patří také Místní organizaci Českého rybářského svazu 
v Havlíčkově Brodě, která tuto činnost mládeže všestranně podporuje.“
I když družstvo na tuto poměrně náročnou soutěž vyrazilo v podstatě na 
zkušenou, za své výsledky se nemusí stydět. 
Soutěž trvala 3 dny a skládala se z několika kategorií: Rybářské znalosti 
(test, poznávání ryb, rostlin a živočichů), Lov ryb udicí, Rybolovná 
technika (5 různých disciplín). U každého se hodnotí výsledek celého 
družstva, potom jednotlivců a na závěr celkové výsledky jak družstva, 
tak jednotlivců.
Družstvo za celkové výsledky obsadilo pěkné 8. místo a v jednotlivých 
soutěžích skončilo na 8. místě ve znalostech, 7. místě v lovu ryb  
a 9. místě v rybolovné technice. V jednotlivcích získali celkově pěkné 
12. místo. Jakub Novák byl například 6. v lovu ryb udicí. V žákyních 
celkově získala Eliška Maljarová pěkné 4. místo. V rybářských znalostech 
dokonce stála na bedně a domů si přinesla medaili za 2. místo. „Ostatní 
se také snažili a neudělali sobě ani družstvu ostudu. Domů se vraceli 
nadšení, obohaceni o nové zkušenosti, ale hlavně s odhodláním vyrazit 
v příštím roce opět a dopadnout ještě lépe než letos. Budeme jim držet 
palce, aby jim ten zápal a odhodlání vydrželo. Tak tedy Petrův zdar,  
mladí rybáři,“ přeje na závěr Eva Vyoralová.  S. Pátková

Střed Evropy oslavil 10. výročí
Trychtýř – symbol Středu Evropy už zdobí zahradu Kavárny U Notáře 
celých deset let. V poetickém podkroví i v zahradě domu se při této 
příležitosti uskutečnily hned dvě zajímavé akce. Večer 29. června se 
konalo poetické nocturno, v němž vystoupil Ladislav Vondrák s poezií 
a Petr Mičola s kytarou. Desáté narozeniny Středu Evropy připomněl 
na koncertu kapely vojenského amerického letectva na Havlíčkově 
náměstí i starosta Jan Tecl. Na náměstí byla k vidění i původní maketa 
Středu Evropy od Jana Exnara, jejíž dokonalost se zájmem sledovali 
mnozí návštěvníci koncertu. Následující podvečer oslavil výročí symbolu 
koncert pelhřimovské hudební formace Jazz Pilgrim.  S. Pátková
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Nízkoprahové centrum má již 33 klientů
Letos byl zahájen provoz v nízkoprahovém 
centru pro děti a mládež v budově bývalé 
školy Rubešova vybudovaném z dotace Kraje 
Vysočina a ministerstva vnitra. Centrum však 
vyžadovalo pro svoji funkci ještě dovybavení, 
které mohlo být nyní doplněno díky dota-
ci ministerstva ve výši 130 tis. Kč s podílem 
města 15 tisíc Kč. „Centrum je dokončené pro 
svoji funkci. Plánováno bylo původně pro asi 
30 dětí, dnes již je jich 33, z čehož je vidět, že 
toto zařízení je ve městě potřebné,“ zdůvodnil 
místostarosta Ivan Kuželka. S. Pátková

Pozor na podvodníky
Policisté opakovaně upozorňují zejména star-
ší občany na podvodníky, kteří se pod různý-
mi záminkami snaží vetřít do obydlí. Již čtvrtý 
případ okradeného seniora šetří policisté na 
Havlíčkobrodsku. „Ve středu 23. 5. se do bytu 
84leté ženy v Havlíčkově Brodě pod záminkou 
vrácení přeplatku za elektřinu vetřela neznámá 
žena. Stařence namluvila, že jí jde vrátit peníze 
a požádala o rozměnění pětitisícové bankovky. 
Když paní ze skříně vyndala čtyři tisíce korun  
a položila je na stůl, požádala žena o vodu. Do 
domu tak vnikla druhá žena, která nepozorova-
ně odcizila zmíněné 4 000 Kč a k tomu dalších 
20 000 Kč, které byly uloženy v šatní skříni,“ 
popisuje případ Jana Mazourová z reventivně 
informační skupiny Policie ČR.

Několik rad jak se vyhnout podvodu:
• podvodníci využívají různé záminky a lsti, aby 
se dostali k vašim penězům, ať už to je vyplácení 
přeplatků nebo různých výher, nabízení zboží, 
rozměňování bankovek, broušení nožů, příbuz-
ný v nemocnici, který nemá peníze atd... Chtějí 
vniknout do bytu a pokud nevylákají peníze pří-
mo, ovládají řadu způsobů jak vás okrást,
• nedůvěřujte neznámým lidem, nikoho cizího 
nevpouštějte do svého obydlí,
• nikdy neotvírejte dveře, nevíte-li, kdo je za 
nimi,
• nepodléhejte lákavé vidině snadného zbohat-
nutí. Podomní nabídky výher v loterii nebo vý-
hodných koupí odmítejte – v naprosté většině 
jde o podvod, 

• zvoní-li opravář, pracovník úřadu či jiných 
služeb, nechte si předložit jeho služební prů-
kaz nebo ještě lépe zavolejte na úřad či insti-
tuci, na kterou se pracovník odvolává. V pří-

padě jakýchkoliv pochybností trvejte na tom, 
že o nabízenou službu nestojíte.
 por. Bc. Jana Mazourová 
 Preventivně informační skupina

Zeleň na Novém hřbitově čeká obnova
Odbor životního prostředí v Havlíčkově Brodě 
získal dotační příslib na revitalizaci zeleně na 
Novém hřbitově. Úprava zeleně již byla nutná. 
Už letos se podle vegetačního období začnou 
některé stromy odstraňovat. Kácení by mohlo 
proběhnout během podzimu. Další prořezává-
ní a výsadba, stejně tak jako konečná úprava, 
je plánována až na jaře příštího roku. „Tento 
smysluplný dotační projekt si vyžádá investici 
1,4 mil. Kč. Dotace je přislíbena ve výši 70 %, 
městský rozpočet poskytne asi 337 tis. Kč,“ do-
plnil místostarosta Čeněk Jůzl.  S. Pátková

Každý svého zdraví strůjcem
11. září – 4. října 2012

5. ročník úspěšné putovní výstavy  
Ligy proti rakovině Praha

Blansko – Třeboň – Praha – Chomutov  Havlíčkův 
Brod – Hradec Králové – Strakonice  

Velké Meziříčí

Hlavní části akce
1. Osvětová výstava „Labyrint zdraví“ o zdravém 
životním stylu a prevenci rakoviny
• problematika je prezentována odlehčenou formou, 
panely jsou doplněny kreslenými vtipy V. Jiránka, J. 
Slívy, M. Bartáka a fotografiemi F. Dostála
• speciální panely pro děti (dětská mutace výstavy)
• připraveny testy pro návštěvníky výstavy – soutěž o 
ceny (hlubší studium výstavy návštěvníky)

• součástí výstavy „minikino“ – projekce 
videonahrávek s onkologickou i preventivní 
tématikou
• témata na výstavních panelech: kouření a výchova 
k nekouření, rizika obezity a alkoholismu, zdravý 
životní styl – správné stravování a dostatek pohybu, 
jednotlivé t typy nádorů (rakovina prsu, děložního 
čípku, plic, varlat, tlustého střeva a konečníku, kůže 
atd.), možnosti prevence jednotlivých typů nádorů 
atd.
2. Soutěžní hrátky pro děti i dospělé „Zkus, jak jsi na 
tom aneb hrátky pro zdraví i o zdraví“
• seznámení se zásadami zdravého životního stylu 
praktickou, hravou formou – součástí test pro děti 
(studium panelů dětské části výstavy)
3. Vyšetřovna, poradna
• nabídka vyšetření základních parametrů 
zdravotního stavu (tlak, BMI, tělesný tuk, cholesterol)
• vyšetření kůže (kontrola mateřských znamének – 
prevence rakoviny kůže) – poradenství (zdravý životní 
styl, obezitologie, nádorová prevence, odvykání 
kouření, atd.)
4. Informační centrum
• bohatá nabídka odborných publikací vydaných 
Ligou proti rakovině Praha 5. Pódiová vystoupení
• oživení programu – amatérské skupiny, sbory a 
taneční soubory

Vše zdarma! Možnost získání zajímavých cen pro 
děti i dospělé!

Jménem Ligy proti rakovině Praha předkládá  
Arcadia Praha, s.r.o.

 

Zahrada aneb Zasaďte strom pro své blízké 

Vážení, 

dovolujeme si Vás oslovit a požádat o podporu v projektu „Zahrada aneb Zasaďte strom pro 
své blízké“. Cílem projektu je zkvalitnění života uživatelů sociálních služeb v Domově pro 
seniory, Reynkova i pro občany města, kteří ji budou moci využívat. Projekt je zaměřen na 
zahradní úpravy  okolí domova pro seniory, který je umístěn v panelákové zástavbě sídliště 
Výšina. Tento prostor není vhodně řešen pro uživatele sociálních služeb.  Nová zahrada 
zabezpečí dostatek míst vhodných k odpočinku a relaxaci.  Zahradu ozdobí kvetoucí keře a 
květiny, které potěší oči i duši. 

Oslovujeme tímto rodiny i občany města k příspěvku na konkrétní strom či keř v zahradě. 
Každý strom bude označen cedulkou se jménem dárce.   

Pokud Vás naše žádost osloví, věřte, že přispíváte na dobrou věc, která udělá radost mnoha 
lidem v současnosti i v budoucnosti.   

I my jednou zestárneme, zastavíme se a budeme si vážit posezení v příjemném prostředí pod 
rozkvetlým stromem. 

Více informací Vám podáme na adrese Sociální služby města Havlíčkova Brodu, Reynkova 
, Havlíčkův Brod. Sl. Plodíková  tel. 5  757 / 2012. 

Zahrada aneb Zasaďte strom pro své blízké
Vážení, dovolujeme si Vás oslovit a požádat o podporu v projektu „Zahrada aneb Zasaďte strom 
pro své blízké“. Cílem projektu je zkvalitnění života uživatelů sociálních služeb v Domově pro 
seniory, Reynkova i pro občany města, kteří ji budou moci využívat. Projekt je zaměřen na  zahradní 
úpravy okolí domova pro seniory, který je umístěn v panelákové zástavbě sídliště Výšina. Tento 
prostor není vhodně řešen pro uživatele sociálních služeb. Nová zahrada zabezpečí dostatek míst 
vhodných k odpočinku a relaxaci. Zahradu ozdobí kvetoucí keře a květiny, které potěší oči i duši.
Oslovujeme tímto rodiny i občany města k příspěvku na konkrétní strom či keř v zahradě.
Každý strom bude označen cedulkou se jménem dárce.
Pokud Vás naše žádost osloví, věřte, že přispíváte na dobrou věc, která udělá radost mnoha
lidem v současnosti i v budoucnosti. I my jednou zestárneme, zastavíme se a budeme si vážit 
posezení v příjemném prostředí pod rozkvetlým stromem.
Více informací Vám podáme na adrese Sociální služby města Havlíčkova Brodu, Reynkova
3643, Havlíčkův Brod. Sl. Plodíková – tel. 569 433 757 / 2012.
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Sport
Práškovi se v Čechách nedařilo 
Dva závody na domácí půdě absolvoval v čer-
venci havlíčkobrodský motocyklový závodník 
Michal Prášek. Na okruhu v Mostě startoval 
ze třetího místa a měl tak výhodnou pozici 
pro útok na přední příčky. Závod ale výrazně 
ovlivnilo počasí, byl vyhlášen za mokrý, a tak 
Prášek obul mokré pneu. V průběhu však za-
čala trať osychat a havlíčkobrodský jezdec se 
propadal startovním polem. Záchrana přišla 
pět kol před koncem, kdy na trať začal znovu 
padat déšť. Prášek se nakonec probojoval na 
desáté místo v Alpe a čtvrté místo v MČR, ne-
boť byl závod tři kola před koncem předčasně 
ukončen. 
Ani v Brně se havlíčkobrodskému jezdci příliš 
nedařilo. Na Masarykově okruhu se jela jen 
jedna kvalifikace, po které startoval z deváté-
ho místa. Svou pozici nakonec přeci jen vylep-
šil a cílem projel na pátém místě. 

Orli pomohli reprezentaci a sami podlehli Ústí
Šikovnost a talent havlíčkobrodských ragbis-
tů potvrdily pozvánky do reprezentace, které 
brodský tým obdržel na začátku léta. Dva hrá-
či Rugby clubu Orli Havlíčkův Brod, Petr Čáp 
a Pavel Kubašta, pomohli národnímu týmu 
na turnaji ve Vrchlabí. V zápase s Maďarskem 
rozhodně neudělali ostudu. „Kluci byli parád-
ní, nekazili hru a patřili k nejlepším na hřišti,“ 
říká prezident brodských Orlů Lukáš Böhm. 
Ještě před zápasem národního týmu se ode-
hrálo utkání mezi Ústím nad Labem a Havlíč-
kovým Brodem. Orlům se tentokrát nedařilo 
a prohráli 16:10. „Bohužel jsme zaspali první 
poločas a soupeř trestal naše chyby. Nedali 
jsme si nahrávku, nenabízeli jsme se a celkově 
to byl ospalý výkon z naší strany. Druhý polo-
čas byl lepší, řekli jsme si něco o poločase a to 
se plnilo, ale nedokázali jsme srovnat krok,“ 
zhodnotil zápas Böhm.

V Brodě vzniká internátní škola Thai boxu
Na začátku září zahájí svou činnost v Havlíč-
kově Brodě jako první v ČR Internátní škola 
výuky Thai boxu, která se bude věnovat spor-
tovnímu stylu Surin Muay Chaiya. „Jedná se 
o styl Thai boxu, který se od jiných liší tím, 
že využívá specifické techniky strhů, obrany 
loktů, nebo kopy z krátké vzdálenosti. Zcela 
odlišné je pak používání technik ve výskoku 
a při používání pák rukou a nohou s využitím 
váhy vlastního těla bojovníka Muay Chaiya,“ 
vysvětluje Zdenek Vidocque, sportovní ředi-
tel nově vznikající školy. 
Internátní škola bude zaměřena především 
na zájemce ve věku od 17 do 21 let, kteří po-
chází ze sociálně slabších rodin, domovů mlá-
deže či výchovných ústavů a na lidi, kteří jsou 
ve výkonu trestu odnětí svobody a splňují 
podmínky pro vstup do školy. V Brodě budou 
trénovat přední trenéři jako například Mis-
tr světa v  Thai boxu Petr Brzobohatý nebo 
Zdenek Vidocque, několikanásobný účastník 
mezinárodních soutěží. Sportovní oddíl bude 
založen na internátním způsobu výuky Thai 
boxu – členové získají trenéra, ubytování  
a zaměstnání u smluvního partnera. 
Projekt má podporu od Ministerstva sprave-
dlnosti ČR, Vězeňské služby a záštitu převza-
la i místopředsedkyně vlády Karolína Peake. 
Více informací najdete na www.muangsurin.
eu. 

 Stránku připravil Ondřej Rázl

Brod hostil evropský šampionát v softbale
V havlíčkobrodské ZTC aréně se v první polo-
vině července konalo Mistrovství Evropy dí-
vek do 22 let. Česká reprezentace v domácím 
prostředí obhajovala zlato a tomu odpovídala 
i divácká podpora. Zápasy domácích byly nej-
navštěvovanější a nejhlučnější ze všech sedmi 
bojujících týmů. Češky s broďačkou Domini-
kou Zapalačovou vstoupily do šampionátu 
skvěle a v základní skupině zvítězily ve všech 
šesti zápasech. První klopýtnutí přišlo až v se-
mifinále, kdy přímou cestu do bojů o medaile 
zatarasily svěřenkyním trenéra Tomáše Bendy 
Rusky. Češky tak musely o účast ve finále bojo-
vat s Francií, která se po porážce 10:0 musela 
spokojit s bronzem. Repríza loňského finále 
však domácím hráčkám vůbec nevyšla. Obrana 
udělala pod tlakem spoustu chyb a Rusky tak 
český výběr deklasovaly už po čtyřech směnách 
10:0. I tak ale byl trenér stříbrných softbalistek 
spokojený, pochvaloval si hlavně prostředí a or-
ganizaci. „Byla tu parádní atmosféra a zdejší or-
ganizátoři už po několikáté ukázali, že odvádějí 
práci na světové úrovni,“ uzavřel Tomáš Benda.
 Foto S. Pátková

Varga na ME devátý
Na zápasnickém Mistrovství Evropy v chorvat-
ském Zagrebu startovali i dva brodští zápasníci. 
Petr Zachariáš podlehl ve druhém kole Turkovi 
Beskardeslerovi, ale i tak bylo celkové jedenácté 
místo vzhledem k jeho první sezóně v juniorech 
úspěchem. I jeho zkušenější kolega Oldřich Var-
ga narazil ve druhém kole. Osud mu přivál Rusa 
Charaeva, který byl pozdějším vítězem celého 
ME. Varga sice v první periodě Charaeva zasko-
čil, druhou a třetí periodu si však Rus pohlídal  
a brodský borec musel do oprav. Tam po tuhém 
boji podlehl Litevci Gečasovi a obsadil celkové 
deváté místo.

Martin Licek pátý na ME v beachvolejbale
Havlíčkobrodský rodák Martin Licek (vlevo) 
vybojoval na začátku července páté místo na 
evropském šampionátu v beachvolejbale kate-
gorie do osmnácti let. Licek bojoval na šampio-
nátu v Brně se svým dlouholetým spoluhráčem 
Donovanem Džavoronokem. „Sice si to moc ne-
pamatuji, ale myslím, že mi Doník jednou zavo-
lal, jestli bychom si spolu nezahráli nějaký turnaj 
a potom jsme spolu už zůstali,“ vrací se k začát-
kům dnes už sehrané dvojice. Do budoucna by 
chtěl Licek zkusit hrát volejbal profesionálně,  
a i nadále získávat nejen úspěchy, ale i potěšení 
ze hry.  foto www.cvf.cz

V Kotlině trénoval SKA Petrohrad
Kvalitní tréninkové prostředí v havlíčkobrodské 
Kotlině je každoročně vyhledávaným místem 
konání přípravy předních hokejových týmů 
z Čech i zahraničí. Své o tom ví i český trenér Mi-
loš Říha, který se letos do Brodu vrátil už poně-
kolikáté. Tentokrát do Kotliny poprvé přivezl SKA 
Petrohrad, za který hraje i český brankář Jakub 
Štěpánek a útočník Petr Průcha, který si prostře-
dí pochvaloval. „Je to tu absolutně bezproblé-
mové, vše na jednom místě, takže se nemusíme 
složitě přesouvat. Posilovna, sauna, veškeré 
zázemí je úžasné,“ neskrýval spokojenost bron-
zový medailista z posledních dvou MS. Všichni 
tři česky hovořící zástupci ruského týmu byli 
v doprovodu manažera Rebelů Augustina Žáka 
přijati vedením města na radnici. Po krátké dis-
kusi, ve které došlo na minulost hráčů i na to, co 
tým čeká v nejbližší době, se všichni zapsali do 
pamětní knihy města a nechybělo ani vzájemné 
předání darů. K prohlídce města však kouč Říha 
svým svěřencům moc příležitostí nedá. „Od 
osmi od rána do osmi do večera jsme na stadio-
nu, pak mají odpočinek a přípravu na další den,“ 
popsal náročný program zkušený trenér.
 Foto S. Pátková
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Prázdniny často přinesou různá překvapení. 
Jedním z nich bývá nový zvířecí miláček, kte-
rého někde objevíme a neodolatelně se nám 
(nebo dětem) zalíbí, nebo je zvířátko ztracené 
a my pocítíme potřebu je zachránit, anebo si 
nás prostě „koupí“ ještě jinak.  Většinou je ná-
val citu tak dokonalý, že si vůbec nepřipustí-
me rizika, která je ovšem nutné si uvědomit. 
Hezky jsem si nedávno popovídala na téma 
pořízení zvířátka se dvěma z veterinářů. Nedá 
mi to, abych se o nabyté zkušenosti nepoděli-
la se čtenáři Havlíčkobrodských listů. 

Motto: Se zvířátkem je potřeba počítat stejně 
jako se sebou nebo dalšími členy domácnosti.

Co je důležité:
Jaké zvířátko si pořizujeme – tedy hlavně proč 
jej budeme mít.  Zda to bude velký pes, se 
kterým budeme muset dostatečně „praco-
vat,“ jinak je z nudy schopný třeba vyhryzat 
díru do dveří. Nebo chceme  malého mazlíč-
ka, kterého budeme vyšamponovaného po-
ponášet od křesla k pohovce. I ten nejmenší 
pejsek by však měl vědět, že stojí na konci 
domácí hierarchie. Plemeno je důležité také 
vybírat podle skladby rodiny, aby psa zvládali 
opravdu všichni. Je to smečkové zvíře a podle 
toho se chová. Prostě je nutné znát dopředu 
jeho konkrétní  potřeby.

Nejčastější chyby:
• Módní vlna. Kačenka od vedle má  takového 

malého rozkošného pejsánka, toho budu mít 
taky. 
To je nebezpečná věta! Berte ohled na potře-
by psa i vaše, a také vašeho okolí. Vybírejte 
plemeno uvážlivě.
• Poslušnost. Máme  jorkšíra, a to je nepo-
slušné plemeno. 
Nenamlouvejte sami sobě, že pes má v pova-
ze neposlušnost. Každého psa je nutné naučit 
základní poslušnosti, tím mu neubližujeme, 
ale naopak. V Havlíčkově Brodě jsou dvě psí 
školy, kde se páníček naučí, jak mít hodného 
pejska. Opravdu to umějí! Začněte co nejdří-
ve.

Co je důležité:
Ćas, který budeme muset svému zvířátku vě-
novat. To je opět velmi důležitá veličina v péči 
o pejska nebo kočičku (jistě i jiná zvířátka). 
Pokud si vezmeme štěně od „maminky“  
a druhý den odejdeme do práce, a to štěně 
tam má vydržet 8 hodin samo, je to problém. 
Vyhledejte si napřed informace, jak s takovým 
štěnětem zacházet nebo se poraďte dopředu 
s veterinářem. 

Nejčastější chyby: 
• Nuda. Jakmile začaly děti chodit do školy, 
pes ničí kytky, záclony, kouše nábytek, čůrá v 
místnosti. 
Tomu se dá předejít výchovou, vhodným vý-
běrem hraček, pomáhá zapnutý televizor 
nebo rádio. Rozhodně je lepší se poradit s ve-
terinářem, který konkrétně pro vašeho miláč-

ka najde vhodné řešení, než potom investovat 
do dlouhodobé léčby psychických poruch. 
• Dar. To je nápad! Dáme babičce, dědovi… 
zvířátko, aby nebyl sám.
Možná to není špatný nápad, ale počítejte 
s tím, že se na péči o zvířátko budete vy muset 
také podílet, pravidelně mu zajistit očkování, 
odčervení, prevenci proti vnějším parazitům  
atd.atd.
• Mateřská dovolená.
Často se pejsek pořizuje před narozením dě-
ťátka, a to bývá problém. Nepozorovaně jej 
totiž rozmazlujeme, a pak na něj s příchodem 
nového človíčka není čas. Pejsek začne zlobit, 
ale my to nejčastěji svedeme na jeho nepo-
slušnost, místo abychom si uvědomili svoji 
chybu.

Co je důležité: 
Peníze na 15 let života. Ano, je to přesně tak. 
Už při výběru štěněte je nutné si uvědomit, 
že musíme počítat s náklady na průměrně 15 
let života našeho společníka. Pořizovací cena 
není tou největší sumou do staršího věku zví-
řete, kterou za něj zaplatíme. Měli bychom 
počítat s náklady na krmení, pravidelné očko-
vání, prevenci před vnějšími i vnitřními para-
zity, nepředpokládanými výdaji v nemoci atd. 
až do konce života. Čím větší pes, tím větší 
náklady.  

Nejčastější chyby:
• Strava. Můj pes hodně žere, proto mu mu-
sím kupovat levnější žrádlo. 
A tak se pes cpe dobře ochuceným obilím 
pokapaným tukem. Pak se pán diví, že má 
pes (nebo kočka) třeba kožní a jiné zdravotní 
problémy. Opravdu je potřeba rozmyslet si, 
zda jste schopni zajistit zvířeti výživu tak, aby 
nebylo nemocné z nekvalitní stravy. Relativně 
dražšího, ale kvalitního krmení totiž sežerou 
zvířata méně, toho levného sní třikrát tolik, 
protože z něj mají hlad. Velkými mýty jsou 
také denně vajíčko nebo pribiňák. „Často se 
ptám majitele, zda by si do auta nalil nekva-
litní benzín,“ říká veterinářka. Nebo zda by si 
žena dala na svou citlivou pleť nekvalitní kos-
metiku. Kvalitní strava je prostě základ zdraví 
zvířete.
• Očkování. Starého psa není potřeba očko-
vat.
Populace bude proočkovaná v případě, že 
100 % majitelů bude zodpovědných. Neočko-
vaný pes se nenakazí infekcí, proti které vak-
cinace je, pokud bude mít to štěstí. Alespoň 
základní očkování (podrobnosti vám řeknou u 
veterináře) po celou dobu života je však nut-
né, a to jak u psů, tak také u koček, (králíků, 
fretek), na což se hodně zapomíná. Je to ne-
bezpečné, nákazu totiž můžete zvířeti přinést 
právě vy, třeba na botách. 

Mami, budeme mít zvířátko!
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• Od psa se nemůžu nakazit. 
Psa je možné narozdíl od lidí očkovat proti 
lymeské borelióze. Nejlépe v průběhu zimy  
a v předjaří, nebo přímo s dalším pravidelným 
očkováním. V tomto případě některá veteri-
nární střediska poskytují i slevu.  Borelioza je 
jedna z věcí, které by se neměly přehlížet. Oč-
kováním zvířete chráníte i svou rodinu, proto-
že je to jistota, že nějaký další vektor onemoc-
nění nepřenese ze psa na vás. Každopádně se 
nemá sahat na klíšťata, ale vyndávat je jen 
k tomu určenou pinzetou, kterou za pár korun 
můžete koupit třeba ve zverimexu. 
• Pes může pít z kaluže.
Omyl. Nenechte psa pít z kaluže, může se na-
kazit! Postihnout jej mohou průjmy, zvracení, 
nebezpečí leptospiróz, a dalších chorob, které 
mohou být (jako například leptospiróza) pře-
nosné i na vás.

Další varovné chyby:
• Polidšťování. Když večeříme my, musí v tu 
dobu jíst také náš pes. 
Krmení dorty, buchtami. Jedno teplé jíd-
lo denně. Když jíme my, musí jíst v tu dobu 
také pes – to jsou nejčastější omyly páníčků. 
Podobné polidšťování může přinést nejen 
poruchy fyzického zdraví zvířat, ale bohužel  
i poruchy v chování psů. Pokud totiž nemá 
pes ujasněnou pozici na konci hierarchie ro-
diny, začne si vydobývat své vůdčí postave-
ní. Může to přinést velké problémy. Poruchy 
chování jsou nejčastější příčinou utracení psa 
v mladém věku do 7 let. Vždy je totiž chyba 
v chování psa na straně člověka, který si to 
však někdy není schopen připustit. 

Co je důležité:
Čipování psů podporuje finančně město.
Nejlepší je čipování malých štěňat, podle ve-
terinářů to není bolestivé. Jehla má zhruba 
stejnou velikost, jako když se odebírá krev. Čip 
je asi jako zrnko rýže, dává se na levou stranu 
krku do podkoží. Čip je třeba zaregistrovat za 
paušální poplatek v Národním registru majite-
lů zvířat nebo zdarma například u některého 
z výrobců čipů. Pasy se registrují na Komoře 
veterinárních lékařů.

Po přečtení čtečkou naběhne kód, který pa-
tří psu a podle registrace kódu je pak možné 
zjistit majitele. Čtečky má policie, veterinární 
zařízení, městské útulky, někteří chovatelé. 
Jednoznačnou výhodu má čip při cestová-
ní nebo když se zvíře zaběhne. „Město dělá 
velkou službu lidem, že jim vlastně zaplatí či-
pování poskytnutím slevy z poplatku ze psů 
v následujícím roce po nahlášení čipování 
nebo přihlášení čipovaného psa ve výši 600 
Kč,“ říká veterinářka. Mnoho pejskařů to ale 
neví. Také důchodcům a dalším osobám, které 
slevu na poplatku mají podle vyhlášky města 
č. 6/2010, se postupně odečítá výše čipování 
v dalších letech až do zmíněné výše. 

Nejčastější chyby: 
• Můj pes je pořád na vodítku, tak se mi ne-
může ztratit.
„Může se ztratit,“ ujišťuje mě veterinářka 
„lekne se při petardě, vyškubne se z vodítka, 
na zahradě přeskočí plot a uteče až 30 km, za-
běhne se na dovolené. Stane se např. autone-
hoda, při které pes uteče. Hlavně ve večerních 
hodinách se často zaběhne pes, který se lekne 
jiného psa, těch případů je mnoho.“

• Cestování do zahraničí
Pokud pejska nesvěříte do péče osoby „na 
hlídání“ nebo do psího hotelu (pro Havlíčkův 
Brod je v Břevnici), je třeba vždy zjistit u své-
ho veterináře podmínky cestování,  které se 
mění podle toho kam a na jak dlouho odjíždí-
te. Každopádně pes musí mít zaregistrovaný 
čip a vyhotovený pas. Pas vám vydá veteri-
nář. V den řádného zaregistrování čipu je pak 
možné ihned vycestovat. Dříve tištěné mezi-
národní očkovací průkazy jsou již neplatné. Je 
třeba i platné očkování a ošetření proti klíšťa-
tům. V cizích  zemích se vyskytují jiné druhy 
hmyzu, které přenáší mnoho nemocí. Můžete 
mít s sebou také léky proti nevolnosti, další 
podrobnosti si domluvíte s veterinářem.

A co kočky?
V základní péči o kočky platí totéž, co v péči 
o psy – tedy krmení kvalitními krmivy, očko-

vání, odčervení, prevence proti parazitům, 
a to i v případě, že kočky žijí pouze v bytě. 
Není výjimkou infekce zavlečená zvenčí. Po-
kud nejsou kočky určené pro chov, je lépe je 
vykastrovat, a to nejen pro lepší soužití v do-
mácnosti, ale také proto, že se rychle mo-
hou přemnožit. „Znal jsem jednu paní, která 
měla 140 koček,“ varuje veterinář. Musíme si 
uvědomit, že není pomocí, pokud necháme 
původně zatoulané koťátko po prvním roce 
života a následně dvakrát do roka vrhnout ko-
ťata, která není komu dát. Rychle nám mohou 
dojít prostředky k tomu, abychom se o zvířata 
mohli postarat. „Nevím co s koťaty, která mi 
sem lidi přinesou,“ říká Eva Rippelová z psího 
útulku. Tam však pro ně není místo. 

Výhody pro nás i naše mazlíčky
Město Havlíčkův Brod zřídilo psí venčiště, vy-
dává sáčky na psí exkrementy, které v blízkosti 
odpadkových košů doplňuje, při úklidu města 
odpadky likviduje, přispívá na čipování zvířat 
částkou, která ve většině případů kryje nákla-
dy, a pro ty zatoulané zřídilo již v roce 1996 
psí útulek v Mírovce. „V útulku jsou zvířata 
ošetřena, pokud jsou v pořádku mohou být 
očipována a do 5 dnů vydána novému majite-
li, nepřihlásí-li se původní pán,“ vysvětluje Eva 
Rippelová, která se v městském útulku o psy 
stará. Také lokality vymezené k pohybu psa 
na vodítku jsou vlastně naší (psů i páníčků) 
ochranou před nepředvídanou událostí, třeba 
útěkem z vyděšení, nehodou nebo další ne-
příjemnou „náhodou“. Tyto lokality vymezuje 
městská vyhláška č.9/2009. Obě vyhlášky na-
jdete na webové stránce města www.muhb.
cz
 Světlana Pátková

Přihlašování nového psa: držitel psa je 
povinen ohlásit správci poplatku (MěÚ, 
ekonomický odbor) vznik poplatkové 
povinnosti do 15 dnů od nabytí zvířete. 
Poplatek se platí ode dne, kdy pes dovrší 
3 měsíců nebo ode dne, kdy držitel nabyl 
psa staršího 3 měsíců. Poplatek se počítá 
po měsících.
Odhlašování psa: do 15 dnů ode dne, kdy 
přestala být osoba držitelem psa (úhyn, 
darování, prodej, ztráta). Poplatek zaniká 
dnem, kdy majitel přestal být držitelem 
psa a platí se započatý kalendářní měsíc, 
kdy skutečnost nastala.
Pohřbívání – povolené způsoby: na svém 
vlastním pozemku vlastního psa nebo 
kočku (králíka, morče atd – malé zvíře), 
Pohřební ústav pro malá zvířata v Jihlavě, 
kafilerie.
Podrobnosti najdete ve vyhlášce města 
Havlíčkova Brodu č.6/2010.
Aktuální počet psů ve městě: 1993
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Dětská Kalamajka o prázdninách
„Když jsme se po poslední zkoušce v tomto školním roce rozcházeli, většina 
z nás už myslela na prázdninové soustředění,“ popisuje Lenka Žáková z Ka-
lamajky již druhý ročník akce. Ubytování v Penzionu Stanský mlýn nedale-
ko Hlinska v Čechách nabídlo 28 dětem program druhého červencového 
týdne, který byl i přes poměrně velký věkový rozdíl dětí (3–15 let) velmi 
bohatý. Tanec, soutěže, pěší výlety, šipkovaná spojená s hledáním pokla-
du, produkce na hudební nástroje i „tradiční“ malování triček. V téměř 
polních podmínkách si děti pochutnaly na oblíbených špagetách, svíčkové, 
palačinkách nebo třeba na kynutých povidlových knedlících. Poslední večer  
u táboráku všichni společně opékali špekáčky a zpívali za doprovodu kytar. 
„O spokojenosti dětí svědčí i to, že nás dospěláky obdarovaly vlastnoručně 
namalovanými diplomy. A tak slibujeme, že se opět pokusíme sehnat vhod-
nou lokalitu i ubytování a už teď se těšíme na příští, již třetí prázdninové 
soustředění dětské Kalamajky,“ dodává Lenka Žáková. S. Pátková

Dopravní letní tábor městské policie 2012
V rekreačním zařízení Radost u Světlé nad Sázavou proběhl letos již druhý 
ročník tábora městské policie. Vyšlo nádherné letní počasí, kterého si užilo 
85 dětí. „Tábor byl pořádán ve spolupráci s organizací BESIP a jeho cílem bylo 
zajistit dětem o prázdninách kvalitní zábavu, která přispěje k nenásilnému 
zvýšení jejich bezpečnosti nejen v provozu na pozemních komunikacích, ale 
i v mezilidských vztazích a vztazích ke zvířatům,“ přiblížila náplň tábora Věra 
Vaňkátová, preventistka Městské policie Havlíčkův Brod.
Kromě klasických táborových radovánek, bojovek a her v přírodě, měly děti 
bohatý a zajímavý program jako byla například návštěva kriminální policie, 
odkud si děti mohly odnést vlastní otisky prstů. Zkušenosti mohly sbírat pod 
vedením dopravní policie na dopravním hřišti ve Světlé nad Sázavou, kde si 
procvičovaly jízdu na kole podle předpisů a dopravních značek. Vojenská po-
licie předvedla ukázky zásahu proti nebezpečnému pachateli, vyhledávání 
drog policejními psovody, i různé zbraně. Zážitkem byla návštěva zvířátek.
Velký kůň s povozem vozil děti po okolí tábora a další koník je vozil v sedle. 
Policejní psi a pejskové určení pro canisterapii zaujali stejně jako herpeto-
log, který přivezl pár hadích mazlíčků.“ Ty si mohly děti vzít do ruky, nebo 
si je dát třeba za krk…,“ dodává Věra Vaňkátová. Táborníci také navštívili 
záchytnou stanici Pavlov, kde se seznámili se spoustou dravců a některé si 
mohli i pohladit. Rovněž si mohli sáhnout na zdejšího lišáka nebo shlédnout 
krmení vydry. „Celý týden proběhl v klidu a harmonii a děti odjížděly z tá-
bora plné dojmů, zážitků a kamarádství, s novými poznatky a informacemi 
tolik důležitými pro jejich bezpečnost, která je pro Městskou policii Havlíč-
kův Brod důvodem pořádání tohoto tábora. Všem, kteří jakkoliv přispěli ke 
konání tohoto tábora ať organizačně nebo sponzorsky jsme opravdu vděč-
ní,“ děkuje Věra Vaňkátová.  (red)

Třídění odpadu přináší úspory
Obdobně jako v předcházejících letech obdrželo město Havlíčkův Brod 
ze systému EKO-KOM přehled o množství odpadu, který vytřídilo v roce 
2011 a předalo k dalšímu využití. „Město vytřídilo 2 492 tun odpadu  
a utržilo od společnosti částku ve výši 3 990 503 korun,“ vyčísluje mís-
tostarosta Čeněk Jůzl. Díky rozvoji a provozu systému tříděného sběru  
a recyklace využitelných složek komunálního odpadu, včetně obalových, 
město ve spolupráci s firmou EKO-KOM a.s. přispělo ke zlepšení životního 
prostředí a snížení „uhlíkové stopy“. Úspora, kterou dosáhlo, představuje 
snížení emisí CO2 o 2 180 tun ekvivalentu a 53 858 GJ energie, tedy zhru-
ba tolik, kolik spotřebuje za rok 1 657 domácností.
„Poděkování patří všem občanům, kteří se podílí na recyklaci papíru,plas-
tů, skla, kovů a nápojových kartonů a přispívají tak k ochraně životního 
prostředí,“ uzavírá Čeněk Jůzl.  A. Doležalová

I studánky chtějí být čisté
31. květen je Dnem otvírání studánek. I v letošním školním roce jsme se již 
tradičně vydali ke studánce do Kojetína, upravili jsme její okolí a studánku 
jsme vyčistili. Připravili jsme si pěkné kostýmy a naučili jsme se báseň od  
M. Bureše Otvírání studánek. Krátkou dramatizací tohoto textu jsme stu-
dánku symbolicky otevřeli. Žáci čtvrtých tříd ZŠ a MŠ Wolkerova

Dětské oddělení Krajské knihovny Vysočina opět otevřeno
Dětské oddělení Krajské knihovny Vysočina bylo po téměř měsíční uzavír-
ce, kdy probíhala jeho kompletní rekonstrukce, opět slavnostně otevře-
no. Pozvání na slavnostní otevření přijali zástupci Kraje Vysočina i města 
Havlíčkův Brod, po úvodním proslovu ředitelky Krajské knihovny Vysočiny 
Veroniky Peslerové tak popřáli novému oddělení hodně štěstí a mnoho 
spokojených čtenářů. Chybět nemohli ani zástupci místní Střední prů-
myslové školy stavební akademika Stanislava Bechyně. Jejich návrhy daly 
základ podobě nového oddělení, a samotní studenti byli nápomocni při 
rekonstrukci. Oddělení bylo po 40 letech rozšířeno a čtenáři i návštěvníci 
mají nyní k dispozici větší prostor než dříve. „V jedné zóně tak mohou vy-
užít třeba televizi s herní konzolí Xbox a Kinectem, aniž by tím obtěžovali 
kohokoli jiného, v jiném koutku zase mohou relaxovat a číst si na sedačce 
či sedacím pytli,“ přiblížila nové možnosti Jana Fialová z KKV. Prodlou-
žena byla i otvírací doba o 3 hodiny denně, takže je možná návštěva již  
od 9.00 h., podobně jako na ostatních odděleních knihovny.  (red)
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Od každého trochu

Začátkem července jsem navštívila bezplatnou ukázkovou lekci němčiny 
„Deutsch mit Hans Hase“ pro malé zájemce (a jejich rodiče) o výuku ně-
meckého jazyka. Jak je vidět na fotografii, děti to se zajíčkem Hansem baví. 
„Výuka malých dětí je zážitková, spojená s pohybem, malováním, zpěvem,“ 
upřesňuje lektorka Alena Trnavská a dodává: „od 1. září 2012 otvírám učeb-
nu pod názvem Jazykové studio AT na Rubešově náměstí v budově bývalé 
školy.“ Bude se specializovat na německý jazyk pro děti i dospělé, indivi-
duální i skupinovou výuku, překlady a tlumočení. „Ráda bych, kdyby tam 
vznikla alespoň jedna skupinka předškolních dětí, protože je to pro mne 
jako lektorku příjemný a osvěžující zážitek.“ Výuka jazyka však není vše, co 
lektorka nabízí. „Během podzimu plánuji rozšířit nabídku činnosti studia o 
kineziologii one-brain, metodu, která pomáhá odstraňovat energetické a 
emocionální bloky, se zaměřením především na podporu řešení problémů 
s učením,“ dodává. S dalšími podrobnostmi se můžete seznámit na strán-
kách www.deutsch-12.webnode.cz, telefon: 608 372 214.
 
 

Již několik let se scházejí zájemci o výtvarnou práci všeho druhu ve výtvar-
ném kroužku, který vedou pro klienty Sociálních služeb města Havlíčkova 
Brodu pečovatelky ze střediska PS Na Výšině. Každý rok probíhá v Lysé 
nad Labem na Výstavišti akce nazvaná „Šikovné ruce našich seniorů“  
a klienti sociálních služeb jsou již tradičními účastníky. „Spolu s klienty 
denního stacionáře vždy vybereme nejhezčí výrobky, které v rámci krouž-
ku a arteterapie vznikly a pošleme je do soutěže,“ říká Eva Šílová z Pečova-
telské služby. V pátek 15. června se pečovatelky s klientkami z výtvarného 
kroužku na výstavu v Lysé nad L. také vypravily. „Prošli jsme si celou vý-
stavu, prohlédli práce ostatních účastníků a obdivovali nápady, techniky 
a zručné zpracování nejrůznějších dekorací, hraček, bižuterie a dalších 
výrobků. Letos sice žádný náš výrobek nezískal ocenění, ale to nevadí – 
nemůžeme vyhrávat každý rok,“ usmívá se Eva Šílová . (red)

BERUŠKA pomáhá dětem
V době od 7. 7. do 14. 7. 2012 občanské sdružení BERUŠKA HB zajistilo 
za pomoci sponzorů, dárců a dobrovolníků Letní týdenní motivační pobyt 
v Jizbici u Čechtic pro děti z dětského domova v Humpolci. Program byl 
plný nevšedních zážitků, námětů, inspirace, učení, tvoření, získávání do-
vedností a zároveň za dětmi během pobytu přijeli i motorkáři z JAWA klu-
bu, moderátoři rádia Vysočina i štáb TV NOVA. Děti se dozvěděly mnoho 
zajímavých informací a prožily jedinečné zážitky nejen s těmi, kteří pobyt 
zorganizovali, ale především díky všem, kteří BERUŠCE pomáhají pomá-
hat těm, kteří pomoc potřebují. Za sdružení BERUŠKA HB Lenka Benešo-
vá. www.beruskahb.cz

KČT Havlíčkův Brod – 120. výročí založení odboru
Na základě předložené žádosti a návrhu stanov ze dne 15. července 1892, 
bylo dne 8. srpna 1892 dopisem Klubu českých turistů v Praze, zastoupe-
ném starostou Vratislavem Pasovským, potvrzeno založení odboru KČT  
v Německém Brodě. Spolek měl 21 členů. Pořádaly se pravidelné výlety 
do údolí řeky Doubravky, Lipnice nad Sázavou, okolí Německého Brodu.  
V roce 1899 již také byla vyznačena první trasa, byly umístěny tabulky s po-
čtem kilometrů a cílem trasy. Později se sice odbor KČT několikrát rozpustil, 
ale vždy byla jeho činnost 
obnovena. V roce 1917 se 
zúčastnil ustavující schůze 
tehdejší předseda ÚV KČT, 
Dr. Jiří Guth-Jarkovský.
Po vzniku Československé 
republiky k 1. 1. 1919 měl 
odbor 62 členů. V roce 
1925 se stal spoluvlast-
níkem hradu Lipnice nad 
Sázavou. Hrad členové 
odboru opravili a zpřístup-
nili. Po skončení II. světové 
války došlo k přejmenová-
ní Německého Brodu na 
Havlíčkův Brod a začalo se 
s obnovou činnosti klubu. 
Ze skupiny organizované 
při Textilních závodech K. 
H. Borovského, pozdější Pleas, vzniká odbor turistiky ČSTV v TJ Jiskra Hav-
líčkův Brod. Postupně se organizovaly dálkové pochody pod názvem „Hav-
líčkova padesátka“, která byla v pozdějších letech přejmenována na „Hav-
líčkobrodská padesátka“. V roce 1988 byl Klub pověřen uspořádáním akce 
„Za posledním puchýřem“. 
V polistopadovém období požádali členové klubu o registraci a zůstali sou-
částí TJ Jiskra Havlíčkův Brod. Do roku 2001 patřil klub do oblasti KČT Želez-
né hory a od roku 2001 se stal součástí oblasti KČT Vysočina. K 1. 7. 2010 
se osamostatnil a získal nový název KČT Havlíčkův Brod. Důležitou součástí 
klubu je Značkařský obvod Havlíčkův Brod. V současnosti značkaři udržují 
530 km značených turistických tras, sloužících jak turistům, tak veřejnosti.
 Při odboru KČT Havlíčkův Brod také několik let pracoval turistický oddíl mlá-
deže – TOM. Poprvé byl založen někdy kolem roku 1970 a o mladé turisty 
se starala Ludmila Kocmanová. Oddíl se později rozpadl, a po několikaleté 
přestávce byl v roce 2001 opět založen. Tentokrát pod vedením Vladimíra 
Maršíka a Martina Peslera. „Mladí „Tomíci“ věnovali hodně času nedaleké 
zřícenině hradu Ronovec, starali se o jeho údržbu a udržování pořádku. Ně-
kterým učarovaly turistické značky a stali se tak posilou značkařů. Ani tento 
oddíl již bohužel nefunguje,“ dodává Lenka Žáková z KČT. 
 Činnost klubu je zaměřena na různé druhy pěší turistiky. „Vydáváme čtvrt-
letně Plán vycházek a akcí na středy, soboty, úterní „Vycházky za úsměvem“, 
úterní „Pro mírně pokročilé (věkem)“ a cyklovyjížďky. Oblíbené jsou jedno 
i vícedenní zájezdy za krásami naší země. Každý rok zahajujeme „Novoroč-
ním sestupem do údolí Doubravky“ (29. roč.), pořádáme dálkové pochody 
– Memoriál Ladislava Dymáčka v Sobíňově (18. roč.), Jarní Vysočinou (32. 
roč.), Chotěbořské putování (4. roč.), Po stopách Josefa Toufara do středu 
ČR (2. roč.), Léto v Železných horách (18. roč.), a Havlíčkobrodská padesátka 
(43. roč.), kde byla 3. 9. 2011 slavnostně otevřena nová Naučná stezka Bo-
huslava Reynka,“ upřesňuje výčet činností klubu Lenka Žáková. Klub pořádá 
i zájezdy do divadel a přátelská posezení, v zimě cestopisné besedy s pro-
mítáním filmů a fotografií. Členská základna má kolem 300 členů, a je tak 
největším odborem na Vysočině.  (red)

Muzeum Vysočiny Havlíčkův Brod spolupracuje již dru-
hým rokem s United States Holocaust Memorial Museum
Americké muzeum holocaustu hledá v České republice nežidovské svěd-
ky perzekuce židů na našem území v období Protektorátu. Projekt vede 
Nathan Beyrak z oddělení dokumentace orální historie ve spolupráci s 
Patrycjí Bukalskou z Polska a Adamem Hradílkem z Ústavu pro studium 
totalitních režimů. Na Vysočině se podařilo najít svědky z Lípy, Petrko-
va, Třeště, Telče, Třebíče a Jihlavy. Svědky zprostředkovala pro americké 
muzeum Alena Jindrová z havlíčkobrodského muzea společně s Helenou 
Štumarovou z Třeště a Ladislavem Vilímkem z Rounku u Jihlavy. Nahrávky 
unikátních svědectví o utrpení židů budou uloženy v americkém muzeu a 
u svědků, jejich kopie bude mít též k dispozici havlíčkobrodské muzeum 
pro vzdělávací účely. Více informací k projektu poskytuje Alena Jindrová, 
e-mail: jindrova.hb@gmail.com.
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Prvorozený syn Josefa Šupicha Prokop (nar. 19. 
prosince 1870) byl od svého mládí veden k pře-
vzetí rodinné stavební firmy. Vystudoval němec-
kobrodské gymnázium a nastoupil do Prahy na 
pozemní stavitelství jako kdysi jeho otec. Ovšem 
zájem o obor jej vedl ještě o kousek dál – do Víd-
ně na akademii výtvarných umění, kde se nej-
spíše stal žákem secesního architekta Otty Wag-
nera. Prokop Šupich tak sám získal titul architekt 
poté, co 24. listopadu 1897 složil zkoušky z obo-
ru. O pět let později se oženil s Emílií Hirscho-
vou, dcerou významného továrníka v železářství 
sídlícího v Cerhovicích (později v Rokycanech). 
Zajímavé je, že ten samý den se ženil Proko-
pův bratr Josef s druhou dcerou Franze Hirsche 
Marií. Pokud šlo o pouhou souhru náhod, kdy 
se bratři Šupichové v Praze na plesech setkali 
se sestrami Hirschovými, či o svatební politiku 
potenciální podnikatelské výpomoci, bohužel 
zatím zodpovědět nedokáži.
Prokop tedy vzdělání a rodinné zázemí měl  
a chyběly již jen zkušenosti. Jejich nabývání od-
dálila Šupichova závažná nemoc v roce 1906 a 
tak první výrazný německobrodský stavební 
počin připisovaný primárně Prokopu Šupichovi 
je Svobodova vila z roku 1907 na rohu dnešních 
ulic Masarykova a Havlíčkova. Na ní se dobře 
ukazuje Prokopův typický předválečný architek-
tonický projev, který pochytil od svého učitele 

Otty Wagnera, a který jej zároveň na pohled 
odlišuje od otcova neorenesančního stylu. Jde  
o velmi střídmou formu secese, kdy fasády 
„okoření“ pouze drobnými rostlinnými motivy, 
protože si byl vědom, že konzervativní venkov-
ské město německobrodské není zcela vhodné 
na plnou ornamentálnost art nouveau či Ju-
gendstil, jak se secesi tehdy říkalo. Podobně si 
počínal i v roce 1909, kdy si na ohybu Nádražní 
ulice zbudoval vlastní vilu, dodnes mezi místní-
mi známou jako Šupichovu (její dobový snímek 
byl omylem otištěn v minulém čísle). Dalším pří-
kladem je Šteflíčkova vila (1912) u přítoku rybní-
ku Hastrman.
Otec Josef Šupich viděl, že se syn dobře zaučil 
a nechal mu roku 1908 převést polovinu svého 
majetku. Prokop Šupich hned o dva roky později 
volnější pozici ve firmě využil k výstavbě nové 
strojní cihelny u Jirchářského (dnes Cihlářské-
ho) rybníka. Produkce pověstných Šupichových 
cihel tak rapidně vzrostla o několik stovek tisíc 
ročně. 
Zároveň se Prokop Šupich snažil dostat na vý-
znamnější posty obecní samosprávy, což se mu 
podařilo roku 1909, kdy byl zvolen radním. Přes-
to se pozice roku 1912 vzdal v momentě, kdy byl 
vybrán jeho návrh úpravy fasády Nové radnice 
v hodnotě 45 000 rakouských korun. Domnívám 
se, že zde Prokop viděl ohromnou výzvu. Přede-

vším se mohl „podepsat“ pod nejvýznamnější 
veřejnou stavbu ve městě a v případě úspěchu 
by firma Josef Šupich, kterou již zcela vlastnil, 
opět získala zpět své renomé ztracené v aféře 
zničené kopule děkanského kostela z roku 1910. 
Ať už je to jakkoliv, kvůli tomu má dodnes Nová 
radnice svůj nadýchaný novobarokní háv a niko-
liv kubistické průčelí, jak navrhoval Pavel Janák.
Za první světové války byl Prokop Šupich povo-

lán do služby, ale jeho firma 
počínaje rokem 1915 praco-
vala na velkém projektu ba-
rákové kolonie. Šlo o komplex 
více jak stovky dřevěných 
domů situovaných na Rozkoši 
pro válečné uprchlíky z Itálie a 
Polska. Šlo tehdy v podstatě 
o samostatné město, kde se 
najednou ubytovalo až 9 500 
lidí (tedy více jak v samotném 
Německém Brodě) a do kon-
ce války jich tudy prošlo na 
30 000. Ironií osudu je fakt, že 
dodnes z této tříleté epizody 
zbyl pouze zarostlý hřbitov se-
verně od města.
První polovina dvacátých let 

přinesla euforii ze samostatnosti Českosloven-
ska, ale pro stavební firmu Prokopa Šupicha 
spíše špatné finanční výsledky. Navíc se roku 
1922 stal Prokop Šupich starostou města (na ná-
rodní demokraty), a tím pádem se na čtyři roky 
odstřihnul od městských zakázek. Zbývaly tedy 
primárně soukromé. Jednou cestou byl prodej 
dříve zakoupených parcel podél ulice Humpo-
lecká, kde zájemcům nabízel stavbu domů na 
klíč. Z větších staveb jistě stojí za zmínku nená-
padná vila Dra. Neudorfla v Nádražní ulici posta-
vená v duchu funkcionalismu, dva státní bytové 
doby na rohu ulic Bezručova a Nádražní a pře-
devším finální návrh a realizace Husova sboru 
mezi ulicemi Dobrovského a B. Kobzinové roku 
1927. Na této stavbě od poloviny dvacátých let 
pracoval Šupichův konkurent František Liška a 
měla být umístěna u Žabího potoka. Prostor byl 
však dost podmáčen a když se následné předě-
lání projektu do prostoru současného prodražo-
valo, tak byla zakázka předána Šupichovi. I tak 
se cena nového dómu vyšplhala na jeden a půl 
milionu československých korun.
Dalším dobrým a jistým výdělkem byla realiza-
ce areálu psychiatrické léčebny na místě bývalé 
barákové kolonie. Šupich sice nestavěl areál zce-
la sám, ale podílel se na některých pavilonech, 
především na administrativní budově, kde je 
mimo jiné umístěno sousoší Jana Laudy. Konec 
třicátých let se pak nesl v duchu výstavby areá-
lu vojenského letiště, které Šupich dodělal až za 
německé správy v roce 1942.
Druhá světová válka se na Prokopu Šupichovi 
podepsala. Byl z Prahy bez ohledu na svou vůli 
jmenován předsedou regionální sekce Českého 
svazu pro spolupráci s Němci, ale pragmaticky 
dělal tzv. „mrtvého brouka.“ Navíc bylo na něj  
v poválečné atmosféře lovu na kolaboranty po-
dáno udání z nošení odznaku s hákovým křížem, 
ale dokázalo se, že jej sice v kapse saka jeden 
čas měl, ovšem proto, že mu jej vnutila dvojice 
členů Hitlerovy mládeže na ulici.
I když válka skončila, byla to zvláštní doba mezi 
květnem 1945 a únorem 1948: euforická, ne-
klidná, paranoidní i nevděčná. Válka změnila 
mentalitu lidí. Když proto 1. října 1947 majitel 
stavební firmy zemřel, jméno bývalého starosty, 
radního i jinak výjimečného člověka bylo v Čer-
né kronice oznámeno pouhým strohým konsta-
továním. Majetek firmy byl v roce 1948 státem 
znárodněn a Šupichové přestali ovlivňovat dění 
ve městě.
 Michal Kamp
 fota pochází ze SOkA Havlíčkův Brod  
 a z archivu p. Jiřího Šimka

Prokop Šupich – stavitel a starosta Německého Brodu

Prokop Šupich jako starosta

Šteflíčkova vila z roku 1912

Tablo kanceláře firmy v roce 1940

Nová radnice před adaptací
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Narodil se v Havlíčkově Brodě, ale velmi rychle 
se prosadil ve velkém světě. Jako diplomat se 
aktivně účastnil jednání za vietnamské nebo 
šestidenní války, působil na české ambasádě ve 
Washingtonu, při misi OSN v New Yorku, později 
na ministerstvu zahraničních věcí v Praze či na 
české ambasádě ve Vídni. Na rodný Havlíčkův 
Brod však Miroslav Polreich, který dnes působí 
jako nezávislý publicista a vysokoškolský peda-
gog, nikdy nezapomněl. 

„Kdekoliv na světě jsem žil, vždy jsem odebíral 
Cestu Vysočiny, abych neztratil přehled o míst-
ním dění,“ přiznává bývalý diplomat, který v Hav-
líčkově Brodě podle svých slov čerpá energii.
„Přestože má Brod své mouchy a některé záleži-
tosti tu otevřeně kritizuji, nedám na něj dopus-
tit,“ přiznává Polreich a nasazuje kritickou notu, 
kterou jsou pověstné i jeho články. „Nechci psát 
tak, jak píše někdo jiný. Píšu o aktuálních i histo-
rických tématech, ale jinak,“ dodává Polreich. 
„Na Brodě se mi nelíbí to, jak zanikají velké pod-
niky. Zajímalo by mě, z čeho tu vlastně lidi mo-
hou žít, vždyť už i Pleas má prý problémy,“ naráží 
na současnou situaci. „Dalším krokem vedle 
je rekonstrukce náměstí, která je zpátečnická. 
V sousedním Německu se takováto náměstí sta-
věla před desítkami let a teď se bourají, aby se 
kamenné útvary nahradily květinovými pyrami-
dami a zelení,“ vyjadřuje se k nedávné opravě 
havlíčkobrodského náměstí.
„Celkově mám k Brodu ale srdeční vztah, i když 
mě odsud někdy dokonce vyhazují – narážím na 
besedu, kde mě kvůli vyjádření kontroverzního 
názoru vyloučili ze sálu. Rád se tu procházím po 
známých místech, mou zamilovanou čtvrtí je Let-
ná, kde jsem vyrůstal. Rád zajdu na místní fotbal 
nebo hokej, a když hraje naše mužstvo v okolí Pra-
hy, často ho vyrážím podpořit i tam,“ připomíná.
Cesta z rodného města do velkého světa byla 
rychlá. Jako osmiletého ho na začátku války tatí-
nek odvezl k dědečkovi do Ždírce u Pohledu, kde 
v klidu na samotě prožil dětství. „Prvního Rusa 
jsem viděl až 11. května, když se pro mě otec 
vracel. Do té doby byl Ždírec obsazený Němci,“ 
vzpomíná Miroslav Polreich, který chodil pěšky 
do české školy v Jilemníku, ve Ždírci byla jen ně-
mecká.
Přestože se učil dobře, na gymnázium po ukon-
čení povinné školní docházky nezamířil. „Otec byl 
hodně odbojný, na gymnázku podle něj chodila 
jen smetánka, proto mě poslal do učení do cho-
těbořské fabriky. Chtěl, abych se uměl uživit ru-
kama, proto jsem se vyučil nástrojářem,“ vypráví 
Polreich. Po vyučení začal dojíždět ještě na od-
borné přípravné kurzy pro Vysoké školy do Hum-
polce. „Tady si mě oblíbil ruský učitel, bělogvardě-
jec, kterému ve válce padli dva synové, a mě bral 
svým způsobem jako náhradu. Naučil mě rusky, 
čímž ve mě možná probudil lásku k jazykům,“ po-
ukazuje na životní moment Miroslav Polreich. 
Po skončení přípravných kurzů se zapsal na Vy-
sokou školu politických a hospodářských věd, ze 
které později vznikly Vysoká škola ekonomická  
a Fakulta mezinárodních vztahů UK. V první polo-
vině padesátých let tu prožil zvláštní studentskou 
atmosféru. „Já jsem byl kluk z venkova, já se spíš 
učil, ale dobře si pamatuji, jaké na škole panovaly 
poměry. Přestože se teď tvrdí, že v padesátých le-
tech všichni museli držet krok s partají a k ničemu 
se nevyjadřovat, v akademické obci tomu bylo 
naopak. Na rozdíl od dneška tehdy na univerzitě 

panovala diskuse, všichni se hádali o svých názo-
rech, spory byly dokonce i mezi učiteli. Dnešní 
studenti jsou mnohem omezenější, cestu si ne-
chávají rýsovat, diskuse tu chybí,“ tvrdí Polreich, 
který i ve svých jedenaosmdesáti letech přednáší 
mezinárodní vztahy na dvou vysokých školách,  
a to převážně v angličtině.
Vzdělání si po univerzitě rozšířil na zpravodajské 
škole, která fungovala při československé rozvěd-
ce. „Nebyla to špionská organizace, odešli jsme 
tam všichni z ročníku, k dispozici jsme tam měli 
veškeré dokumenty týkající se zahraniční politiky. 
Jako student, který za sebou neměl osm let gym-
názky, jsem oceňoval politické, historické, lite-
rární či jazykové kurzy. Právě tady jsem se naučil 
jazyky, které jsem později bohatě využil,“ vypráví 
Miroslav Polreich.
Studenti podle něj tehdy vnesli do rozvědky radi-
kální náladu a nebáli se obouvat do komunistic-
ké strany. „Postupně nás začali uklízet do funkcí 
různě po světě. Mě vyslali na českou ambasádu 
ve Washingtonu, kde jsem měl na starosti otázku 
českých krajanů ve Spojených státech,“ vzpomí-
ná Polreich, který do Ameriky odcestoval v roce 
1957 s manželkou, amerikanistkou Helenou Pol-
reichovou, a první dcerou. 
Ve Washingtonu strávila rodina čtyři roky, poté se 
vrátila do Prahy, kde ale dlouho nepobyla. V roce 
1964 byl Miroslav Polreich vyslán do New Yorku, 
kde jako diplomat strávil pět let na misi při OSN. 
„Zatímco na ambasádě jsem hodně cestoval po 
Státech, v OSN jsem měl stálé zaměstnání, kam 
jsem chodil každý den,“ srovnává.
V misi při OSN zastával například roli prostřed-
níka mezi Spojenými státy a SSSR v jednáních 
za vietnamské války, sám do Hanoje odjel jako 
pozorovatel. „Šéf vietnamských operací CIA tu-
šil, že se válka nevyvíjí pro Američany dobře. Už 
na jaře 1968 v Paříži vznikla dohoda, která řešila 
válku ve Vietnamu tak, jak nakonec dopadla. Pre-
zident Johnson už ale nemohl znovu kandidovat, 
nastoupil Nixon a jeho poradce Kissinger začal 
hrát čínskou kartu. Válka proto skončila až v roce 
1972, přesně podle první dohody. Lidé tak ve 
Vietnamu umírali poslední čtyři roky zbytečně,“ 
tvrdí Polreich o konfliktu, kde bylo nasazeno 550 
tisíc amerických vojáků a 67 tisíc jich padlo. 
Jako diplomat se v OSN podílel i na jednání na 
Blízkém a Středním východě, která nakonec vyús-
tila ve vrcholnou schůzku Kosigin-Johnson v Glas-
boro, jež je považována za předěl ve zlepšování 
vzájemných vztahů mezi USA a SSSR.
V New Yorku s ním žila manželka a dvě dcery. 
„Manželka přednášela na amerických univerzi-
tách, dcery studovaly americké školy. Když žena 
pobývala půl roku jako hostující profesorka na 
Harvardu, naše starší dcera žila přes týden u ka-
marádky, jejíž tatínek byl šéfem katedry žurnalis-
tiky na kolumbijské univerzitě v New Yorku. Sta-
rali se o ni a ona domů docházela jen na neděli,“ 
vzpomíná na život v zámoří.
„Zajímavý zážitek mám z doby, kdy jsme v centru 
New Yorku hledali školku pro mladší dceru. Zašel 
jsem do školky na Park Avenue, kde jsem zjistil, 
že tam chodí milionářské děti, a padl by za ni celý 
můj měsíční plat. Byla tam směsice dětí z celého 
světa, různé národnosti a barvy, jen dítě z komu-
nistické země tam ještě neměli. Naši holčičku tam 
tedy nakonec přijali na stipendium proto, aby 
ukázali rodičům, že mají i dítě z komunistického 
bloku,“ vypráví Polreich. 
V roce 1969 se i s rodinou vrátil do Prahy, kde při-
šla očekávaná studená sprcha. Jako člověk, který 
protestoval v Radě bezpečnosti OSN proti invazi, 
zůstal dva roky bez práce, a až poté mu sekreta-

riát KSČ přiřadil místo v ŘEMPU, kde vydržel do 
revoluce v roce 1989. „Nastoupil jsem s tím, že 
nemohu mít pod sebou lidi a nesmím zastávat 
vedoucí místo. Nejprve jsem pracoval jako in-
venturník, ale později jsem se dostal na právní 
oddělení a stal se dokonce vedoucím. Když na to 
sekretariát OV KSČ Prahy 1 přišel, ředitel dostal 
úkol mě odvolat. On ale místo toho přeorgani-
zoval strukturu podniku, jednotlivá oddělení vzal 
pod sebe a vše zůstalo při starém. Ještě dodal, že 
se za takový pokyn stydí a od nového měsíce mi 
zvedl plat o 500 Kčs. Takhle se také vykonávaly 
stranické pokyny,” říká s povzdechem.
Pobyt v Americe a aktivitu svého otce odnesly  
i Polreichovy dvě dcery. „Obě se učily výborně, 
byly velmi nadané a jiné známky než jedničky 
neznaly. Starší dcera se na vysněnou medicínu 
dostala až na popáté, když se za ni přimluvil můj 
známý. Mladší dcera měla problém dostat se už 
na gymnázium, kam nemohla přejít v osmé, ale 
až v deváté třídě. Na vysokou školu ji poté také 
nedoporučili, výjimkou byl jen Matfyz, který není 
pro holku nic moc. Ona tam přesto šla, dostudo-
vala a nyní přednáší na ČVUT v Praze,“ popisuje 
nelehký osud svých dětí Polreich. Jeho starší dce-
ra nyní pracuje na ARU v nemocnici v Karlových 
Varech. 
Po revoluci odešel na ministerstvo zahraničních 
věcí, kde pracoval pod Jiřím Dienstbierem jako 
ředitel bezpečnostního odboru. Zajišťoval likvida-
ci zpravodajských a kontrarozvědných pracovníků 
v zahraničí a jejich odchod z ministerstva. „V le-
tech 1991 a 1992 jsem vedl československou de-
legaci jako československý velvyslanec pro kon-
trolu odzbrojení při Organizaci pro bezpečnost  
a spolupráci v Evropě OBSE ve Vídni, v roce 1992 
jsem byl členem mise v Kosovu,“ popisuje svoji 
činnost ze začátku 90. let. 
Po odchodu ministra Dienstbiera z Ministerstva 
zahraničí opustil úřad také a začal se věnovat 
přednáškové činnosti, většinou v zahraničí. Své 
názory a hodnocení ve stylu politologické učebni-
ce vydal knižně v publikaci Utajená zákulisí. „Řekl 
jsem si, že učit budu maximálně do pětasedmde-
sáti, pak do osmdesáti, a učím stále. Zařekl jsem 
se ale, že už nebudu létat, proto přednáším nej-
dále v Německu či Švýcarsku” říká Miroslav Pol-
reich a na chvíli se odmlčí.
U našeho stolku v pražské kavárně Academia to-
tiž přistává zdravice od muže sedícího přes uličku. 
Je to umělec z Křivoklátska, který na zadní stranu 
pohlednice s křivoklátským hradem napsal vzkaz 
s vyjádřením úcty a nechal ho poslat po číšníkovi. 
Po dvou hodinách rozhovoru se utvrzuji v tom, 
jak uznávaným a známým člověkem můj respon-
dent je. 
 Aneta Štefánková

Miroslav Polreich
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Křížovka
Sňatky konané v červenci 2012  
v Havlíčkově Brodě 
(snoubenci, kteří dali souhlas 
se zveřejněním)
30. 6. 2012 – Lipnice n. S.
Tomáš Panský, Havl. Brod 
Michaela Machová,Vyškov
7. 7. 2012 
Jan Wolgemuth, Havl. Brod 
Veronika Čamrhelová, Havl. Brod 
Jan Štefan, Žižkovo Pole 
Žaneta Durčáková, Jihlava 
Pavel Klofáč, Havl. Brod 
Martina Exnerová, Květnov 
Martin Klíma, Luka nad Jihlavou 
Nikola Lichevníková, Luka nad Jihlavou 
Roman Sobotka, Jitkov 
Petra Málková, Krucemburk 
14.  7.  2012
Ondřej Beránek, Ledeč n. S. 
Ingrid Ambruzová, Zdiby 
Petr Čaněk, Havl. Brod 
Lenka Klimptová, Havl. Brod 
Jiří Košek, Nová Bystřice 
Jiřina Švábirtová, Nová Bystřice 
Jan Vopěnka, Havl. Brod 
Iveta Brabcová, Leština u Světlé 
Tomáš Kozderka, Havl. Brod 
Karolína Caklová, Havl. Brod 
21. 7. 2012
Karel Merunka, Veselý Žďár 
Helena Bártíková, Veselý Žďár
27. 7. 2012
Filip Šolc, Poděbrady 
Hana Vlčková, Havl. Brod 
28. 7. 2012
Pavel Vlček, Křenovice 
Petra Ptáčníková, Havl. Brod 
Martin Brabenec, Jihlava 
Renata Pazderová, Lípa

INFORMACE  
pro občany, podnikatele, turisty 

najdete na www.muhb.cz.
Radniční okénko na kabelovce

Premiéra: každou středu  
ve 20.00 h. Reprízy: denně  
v 8.00, 10.00, 12.00, 14.00, 

16.00, 18.00, 20.00 a 22.00 h.
K dispozici na DVD v Krajské 

knihovně Vysočiny,  
www.muhb.cz a www.hbin.cz

V tajence najdete úryvek z písně Daniela Landy Tajemství.

Správné znění tajenky z čísla 7/2012 – Komu štěstí hodně přeje, toho dělá hlupákem.
Správnou odpověď ze 75 vylosoval místostarosta Čeněk Jůzl 
Výhercem je Vlastimil Šmíd, Kámen
Znění tajenky posílejte na e-mail hblisty@muhb.cz, nebo odevzdejte do 22. dne v měsíci do boxu Havlíčkobrodské 
listy na podatelně MěÚ, Havlíčkovo nám. 57, 580 61 Havlíčkův Brod. Pro vylosovaného výherce je připravena věc-
ná cena k vyzvednutí na Městském informačním centru, Havlíčkovo nám. 57 v pracovních dnech v 9–17 hodin.

Czech POINT 
Městský úřad Havlíčkův Brod 

V Rámech 1855, přízemí, recepce 
Po a St: 8.00–17.00 h. • Út a Čt: 

8.00–15.00 h. • Pá: 8.00–14.00 h.
Pražská 2954, 1. patro, 

ohlašovna evidence obyvatel 
Po a St: 8.00–17.00 h. • Út a Čt: 

9.00–15.00 h. • Pá: 9.00–14.00 h. 
Více informací na www.muhb.cz

Havlíčkobrodské listy  
jsou k dispozici v Městské 

informačním centru, recepci 
Městského úřadu V Rámech  

a na www.muhb.cz

Zelená linka Technických služeb
Telefon 800 183 549

Na této lince můžete bezplatně 
hlásit závady týkající se údržby 

města i veškeré připomínky k práci 
Technických služeb
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Služby a nabídky

Sociální služby 
telefon: 569 433 757, e-mail: ssmhb@ssmhb.cz 
DPS Reynkova 3643 
8.8. Narozeninový klub, hraje Andrea Moravcová, od 14.00 h. 
15.8. Filmový klub – Babí léto, od 10.00 h. na zelené klubovně 
15.8. Výlet do nákupního centra, odjezd ve 13.30 h. od DpS 
22.8. Grilujeme, od 14.00 h. před DpS 
29.8. Hudební odpoledne, od 14.00 h. v jídelně 
5.9. Vaření na kuchyňkách, od 9.00 h.
DPS Na Výšině 
23.8. Nákupy v obchodním centru, 8.00–10.00 h.
Centrum pro seniory, Reynkova 3879 
9.8. Hrajeme Šoulenou, od 9.30 h. 
16.8. Posezení v cukrárně, od 9.30 h. 
23.8. Společné grilování, od 13.00 h. 
30.8. Hrajeme Petanque, od 13.00 h.
Bohoslužby 
Římskokatolická farnost – Děkanství 
Rubešovo náměstí 173, tel. 569 427 707, P. Hroznata Ada-
mec, OPraem, vikář, e-mail: farnosthb@seznam.cz 
Kostel Nanebevzetí Panny Marie Po, Út, Čt, Pá, So v 18.00, 
St 8.00, Ne 7.30, 9.00, 18.00 první čtvrtek a sobotu v měsíci 
také v 8.00 Domov pro seniory, Reynkova ulice ve Čt v 16.00 
DD U Panských druhou sobotu v měsíci v 9.00 
Církev adventistů sedmého dne 
Aleš Kocián, U Pekárny 1045, tel. 739 345 651, email: alkoci-
an@centrum.cz 
Bohoslužby: Strážná 1364, So 9.30 h. (s programem pro děti)  
Studium Bible: dle dohody s kazatelem 
Letní tábory s výukou angličtiny 
DESCARTES, v.o.s., Mgr. Radka Pokorná, tel. 777 815 805, 
www.descart.cz, e-mail: info@descartes-agentura.cz 
Českobratrská církev evangelická 
Chotěbořská 2513/1, tel. 569 436 235, David Šorm, tel. 739 
244 611, e-mail: horni-krupa@evangnet.cz, http://horni-kru-
pa. evangnet.cz.  
Bohoslužby: Ne 8.45 h. (vždy program pro děti). Kavárnička 
a biblická hodina: St 16 h. Dorost: St 17.45 h. (dle dohody) 
Biblický kroužek pro děti: Čt 15.30 h. Mládež: Pá 20 h. (dle 
dohody) 
Církev Bratrská 
Strážná 1364, tel. 569 429 833, Vladimír Horský 
e-mail: vladimir.horsky@cb.cz, www.cb.cz/havlickuv.brod 
Bohoslužby: Ne 9.30 h. Biblická hodina: St 18 h. Dorost: Pá 
16.30 h. Mládež: So 17 h.  
Pravoslavná církev 
Pravidelné obřady každou první sobotu v měsíci vždy od 9 h.  
v kapli Svatého Kříže u ulice U Stadionu 
Starokatolická církev 
farář Václav Pavlosek. Bohoslužby každou Ne od 9.30 h. 
nemocniční kaple Povýšení sv. Kříže v areálu Nemocnice HB 
Církev československá husitská 
B. Kobzinové 2088, tel. 569 427 429, 728 120 303 
Hodiny pro veřejnost: Út a Čt 14.30–17 h. St 9–12 h. Boho-
služby: Husův sbor Ne 9 h., Penzion Út 14.30 h. V zimě se o 
nedělích scházíme k bohoslužbám na faře.  
Kolumbárium je otevřené od 8 do 17.30 hodin. Do schránek  
v kolumbáriu mohou ukládat urny s popelem svých zemře-
lých ti, kdo mají zájem o pronájem, nikoliv pouze věřící Církve 
československé husitské. 
Sbor Křesťanské společenství 

Okrouhlická 1775, tel. 569 421 029, 776 592 319, e-mail: karl-
dol@seznam.cz, http://havlickuvbrod.kaes.cz. Pastor Karel 
Doležal. Bohoslužby: KD Ostrov, vchod F – z boku u kina, Ne 9 
h. Skupinky: každý týden – místo dle domluvy, Dorost: So 15 
h. 1x za 14 dní, info Katka Straková, tel. 777 642 044.
Fokus Vysočina 
Štáflova 2003, H. Brod, tel. 569 433 252, 775 151 497, e-mail: 
martin.prasek@fokusvysocina.cz, ww.fokusvysocina.cz
Informační a poradenské centrum Vysočina 
 ČSŽ,  Horní 197, Havl. Brod, tel. 569 428 879, email: inpc.
hb@csz.cz, Po, St 9–12 a 12.30–16 h. Út, Čt 9–12 h. pro neza-
městnané a nezaměstnáním ohrožené ženy a muže
Výtvarná dílna – Dan Koráb 
Pravidelná soukromá výtvarná výuka pro všechny věkové 
skupiny od předškolních dětí až po dospělé, specializované 
kurzy a přednášky, příprava na talentové zkoušky na VŠ, ději-
ny umění, písařská škola,výtvarný klub. Přihlášení a informace 
na: korab.daniel@seznam.cz

Vycházky s KČT 
11.8. – 34. Krajem malířů Vysočiny – Hlinsko. Trasy pěší: 
6–50 km, Cyklo: 20–80 km. Start 6.00–10.00h. Gymnázium 
K. V. Raise. Kontakt: Václav Plíšek, tel. 461 031 195. Odjezd 
vlakem v 7.25 h. a 10.16 h. 
11.8. – Autobusový pobytový zájezd Teplice n. Metují. Trasy 
pro zdatné i méně zdatné. 
15.8. – K Černému rybníku. Odjezd vlakem v 8.05 h. do 
Stříteže. Trasa 15 km, zkrácená 10 km. Celodenní výlet. Návrat 
po 16 h. 
18.8. – Ze Stříbrných Hor. Odjezd vlakem v 7.50 h. do Stříbr-
ných Hor. Trasa 12 km. 
22.8. – Autobusový jednodenní zájezd Javořice, Řásná, Telč. 
Odjezd od VČE v 7.00 h. Trasy pro zdatné i méně zdatné. 
25.8. – 31. Cestami Jaroslava Haška. Trasy: pěší 10, 20, 
30, 50 km, cyklo 30, 45, 65, 80 km. Start: 6.00 h. v Základní 
škole v Lánecké ulici ve Světlé n. S. Kontakt: Jaroslav , tel. 
569 496 658, e-mail: info@svetlans.cz. Odjezd vlakem 7.48, 
8.57, 10.01 h. do Světlé n. S. 
29.8. – Z Brodu. Odchod v 8.45 h. od zastávky MHD Žižkova. 
Trasa 11 km. 
1.9. – 43. Havlíčkobrodská padesátka. Trasa: pěší 10, 15, 25, 
35, 50 km, cyklo 30, 50, 70 km. Start: 6.00–10.00 h. v zasedací 
místnosti MÚ v Rámech, Havl. Brod. Kontakt: Jiří Kočí, tel. 
606 660 316, e-mail: koci.jiri@email.cz 
5.9. – Autobusový zájezd Český ráj. Trosky, Betlémské skály. 
Odjezd od VČE v 6.00 h. Trasy pro zdatné i méně zdatné. 
8.9. – 38. Cestami Oktaviána Strádala za opečeným špe-
káčkem. Trasa: pěší 15, 25, 35 km. Start: 8.00 h. sokolovna 
Humpolec. Kontakt: Jaroslava Ludvíková, tel. 721 861 316, 
e-mail: roman.ludvik@ivg.cz. Odjezd vlakem v 8.18, 10.18 h. 
do Humpolce. 
10.9. – Informační schůzka pro účastníky zájezdu Mělník – 
Kokořínsko. Schůzka se koná v 16 h. v restauraci ve Sportovní 
hale na Ledečské ul. Kdo má nový OP, vezměte s sebou.
Úterní vycházky (rychlost 3 km/h.) 
14.8. – Z Brodu do Brodu. Odchod od Rica v 8.30 h. Trasa 7 
km. 

21.8. – Přes Zbinožský rybník. Odjezd autobusem z terminálu 
č. 5 v 10.30 h., Pleas 10.32 h. do Skorkova. Možnost koupání. 
Trasa 7 km. 
4.9. – K rybníku Stejskal. Odjezd vlakem v 9.45 h. do Přibysla-
vi. Trasa 6 km. 
11.9. – Z Pohledě do Okrouhlice. Odjezd vlakem v 8.57 h. do 
Pohledě. Trasa 7 km.
Vycházky za úsměvem 
Pravidelné pěší vycházkové okruhy z Havl. Brodu. Odchod 
každé úterý v 16 h. od mapy z bývalého autobusového 
nádraží v Havl. Brodě.
Cyklovyjížďky pro radost a zdraví 
Pravidelné vyjížďky z HB. Odjezd každý čtvrtek v 16 h. od kina 
Ostrov u rozcestníku cyklotras. Návrat vždy zpět do HB. 
Smíšený pěvecký sbor Jasoň 
Rubešovo nám. 171, 2. patro, www.jasonhb.cz 
Zkoušíme každou neděli od 17 hodin.
Klub Parkinson Havlíčkův Brod 
Cvičí každé úterý od 9.00 h. v tělocvičně Průmyslové školy 
stavební. Informace na tel: 607 849 627
Občanská poradna 
B. Němcové 188, 580 01 Havl. Brod, tel. 569 425 630, mobil 
777 736 048, e-mail: poradna@charitahb.cz
Centrum pro zdravotně postižené Kraje Vysočina, 
pracoviště Havlíčkův Brod – Klub Klíček 
Dobrovského 2915, tel. 569 427 614, e-mail: czphbrod@
volny.cz, www.zdravotnepostizeni-vysocina.cz
Terapie EFT – uvědomění si příčin životních problémů 
Lenka Benešová, Nádražní 397, 1. patro vlevo, Havl. Brod, 
Pá  8–17 h., dle dohody možný i jiný termín, tel: 723 957 632, 
info@efthb.cz, www.efthb.cz. 
Středisko rané péče Havl. Brod 
pomoc rodinám dětí ohrožených ve zdravém vývoji nebo se 
zdravotním postižením. Horní 3188, vedoucí PhDr. Irena Sa-
laquardová, tel. 777 741 449, email: ranapece@charitahb.cz
Pohybové studio RE-WELL Kokořín 
Kokořínská 2487, tel. 728 096 997, e-mail: rewellkokorin@
seznam.cz, vera.melich@seznam.cz, www.rewellkokorin.
webnode.cz. 
ZUMBA s Janou 
Jana Korejtková, tel. 603 500 135, korejtkova@seznam.cz, 
http://70348.zumba.com. Po od 19 h. v ZŠ Sady, Čt od 17.30 
h. v SZŠ, www.zumba.com
Sport pro všechny Výšina 
Cvičení v tělocvičnách základních škol, info: 604 593 216, 
verakosova@tiscali.cz
Moudrost pochopení 
Dita Doleželová, Na Spravedlnosti 3210, dolezelovadita@
seznam.cz, tel. 774 991 204. 
Relaxační centrum  ZVUKOVÉ  LÁZNĚ 
Nádražní 397, tel. 603 824 756, www.zvukovelazne.cz, e-mail: 
zvukovelazne@centrum.cz 
Cvičení jógy 
Nová tělocvična ZŠ V Sadech, každé úterý od 19 do 20 h. 
(říjen až duben). S sebou teplé oblečení a podložku. Cvičitelky 
Vidnerová (tel. 721 713 677), Pavlíková (tel. 606 085 211).
JÓGA pro zdraví a pohodu 
Tělocvična Obchodní akademie a Hotelové školy Bratříků 851 
tel. 731 616 468 pí. Zvolánková

Lékařská služba první pomoci  
Nemocnice Havlíčkův Brod 
Dospělí, budova Záchranné služby  569 472 117
Děti a dorost, 569 472 499 
hlavní budova nemocnice, 1. podlaží 
Pracovní den  pro děti a dospělé 17–20 h. 
So, Ne a svátek pro děti 8–20 h. 
So, Ne a svátek  pro dospělé 9–20 h. 
Služby stomatologů 
Pohotovostní služby slouží lékaři o sobotách a nedělích  
v době od 9 do 12 h. Aktuální informace o pohotovost-
ních službách žádejte na recepci Nemocnice Havlíčkův 
Brod, tel. 569 472 111 nebo je naleznete na www.onhb.cz 
Veterinární kliniky 
MVDr. Vlček – 569 428 857, 603 349 285 
MVDr. Štursa – 569 428 868, poh. 604 569 831  
MVDr. Potocký – 731 533 348 i pohotovost 
MVDr. Šťastný, MVDr. Plodíková – 569 424 500 
MVDr. Plodíková – 724 025 086

AZ CENTRUM – Středisko volného času 
AZ Centrum SVČ Rubešovo náměstí 171, Havl. Brod
Navštivte“AZ KLUB“ – volnočasová aktivita pro volně 
příchozí. Klub a herna pro děti  od 13.00 do 17.00 hodin, 
v Klubu můžete hrát stolní tenis, fotbálek, počítačové a 
stolní hry, můžete využít veřejný internet. Podrobnosti na 
www.azcentrumhb.cz.
Na srpen  2012 jsme připravili tyto  tábory pro děti 
z Havlíčkova Brodu a okolí: 
• LT příměstský „Dobrodružná cesta“, děti 3.–6. třída, 
adrenalinové hry v přírodě, výlety, koupání noční hra 
s přespáním v AZ Centru, termín: 13.8. – 17.8. 2012  
• LT příměstský „Prázdniny ještě nekončí“, děti 1.–5. třída, 
Hry, soutěže, celodenní výlety, denní docházka; termín: 
20.8. – 23.8.2012  
• Itálie-Numana „Na kolech i jenom k moři“ – CK 
NEV-DAMA, pro jednotlivce a rodiny, ubytování ve vile, 
autobus, možnost vzít kolo, strava vlastní. Vedoucí : Květa 
Cempírková, termín: 24.8. – 2.9.2012. 
Aktuální zájmové kroužky a info na www.azcentrumhb.cz

Nabídka útulku Mírovka 
telefon 569 438 188, Út–Pá 8–9 h.  

domluvit telefonicky termín návštěvy.  
Aktuální nabídka pejsků na www.muhb.cz, Útulek pro psy.  
Brita – křížená fenka, stř. velikosti, hodná, velmi aktivní.
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Nedělní koncerty na Havlíčkově náměstí 
• 12.8. – E.M.I.L  
• 19.8. – Big Band Polná – Louis Armstrong Live, Jazz Quintet 
Tondy Vidláka, Jazzband ZUŠ Polná – koncert v rámci akce 
„Vysočina fandí kultuře“ – pořádá Kraj Vysočina, v 19 h.  
• 26.8. – Cirkus se zvířátky z Holcova Jeníkova – koníci, pejsci, 
kozy, oslík, opice…
Havlíčkobrodské kulturní léto 
Havlíčkovo nám. středy 1., 8., 15., 22. a 29.8.2012 vždy od 17 
h., sobota 1.9.2012 od 14 h. 
• 8.8. – Hokejový sen, hokejisté HC rebel, soutěže, Liquid Face 
• 15.8. – Fantastic show – Fanatic, D-Storm, žongléřská show, 
Jada Band 
• 22.8. – Country bál – soutěže s Rebelem, Občas 
• 29.8. – Zumba Carnival – vystoupení dětí sportovního klubu 
Zumba Dance H. Brod, zumba pro dospělé, Kabát Tribute 
• 1.9. – Festival dětských dechovek – dětské soubory z Vy-
sočiny, harmonikářky pod vedením I. Laštovičkové – monstr 
koncert 
Moderuje Ondřej Rázl, pořádá Měšťanský pivovar Rebel 
Havlíčkův Brod za finanční podpory města Havlíčkův Brod
Výstava prací žáků  
Akademie – VOŠ, Gymnázia a SOŠUP Světlá nad Sázavou 
1.7.–31.8.2012 Havlíčkovo náměstí 
plastiky, sochy, kámen, kov... pořadatel: Střední odborná škola 
uměleckoprůmyslová Světlá nad Sázavou
Energy Talk Tour 2012 
hotel Slunce Havlíčkův Brod, 4.8. od 18 h. – povídání o životě 
a jeho souvislostech, radostech i strastech, o knížkách a čtení 
z nich, proložené zpěvem… talk show se spisovatelkou Evou 
Panus a jejími hosty, pořádá „eva panus – e.p. energy“, www.
epenergy–info.cz. Vstupné zdarma, rezervace na 733 677 133
Letní žurnalistická škola 
20.–25.8. přednášky a besedy pro veřejnost – sál St. radnice 
Program pro veřejnost: 
• 20.8. 15.30 h. – Benjamin Frommer, historik, USA • od 19 h. 
– Sherry Keneson-Hall, kulturní attaché, velvyslanectví USA  
• 21.8. 15.30 h. – Konrád Kramar, deník Kurie, Rakousko • 
19 h. – Jan Schwarz – sedmý patriarcha církve čs. husitské, 
novinář a spisovatel 
• 22.8. 15.30 h. – Martina Stašek, zastoupení Evropské 
komise v ČR • 19 h. – Marius Surosz – publicista, autor knihy 
Pepíci, Polsko 
• 23.8. 15.30 h. – Michael Heitmann – spolupracovník 
agentury DPA v Praze, Německo • 19 h. – Ladislav Snopko – 
dramaturg a publicista, Slovensko 
• 24.8. 15.30 h. – Pavol Múdry – novinář, zakladatel tiskové 
agentury SITA, Slovensko • 19 h. Lucia Žitňanská, bývala 
ministryně spravedlnosti vlády Slovenské republiky 
• 25.8. 15.30 h. – Tereza Reichová – dokumentaristka, publi-
cistka, ČR • 19 h. – Věra Jourová, bývalá náměstkyně MMR ČR
Sběratelská burza 
25.8. 8–12 h. velký sál KD Ostrov 
další celostátní setkání sběratelů všech oborů (mince, znám-
ky, modely, pohledy, starožitnosti…)
S nadějí v sedle 
29.8. od 13.30 h. areál Psychiatrické léčebny Havlíčkův Brod 
11. ročník veřejné benefice s koňmi z hipoterapie PL H.Brod, 
bohatý program, soutěže, hudebně-dramatické představení 
na koních, drezura koně na hudbu, spřežení kladrubských 
hřebců, ohňová show, cimbálová muzika, dance team, 
orientální tance, bohaté občerstvení, prodej výrobků terape-
utických dílen, prohlídky stájí, pořádá PL Havl. Brod a Nadační 
fond pro hipoterapii. Info: www.hipoterapie.crespo.cz
Havlíčkobrodská padesátka 
1.9. – start 6–10 h. start i cíl – zasedací místnost budovy 
MÚ V Rámech Havl. Brod. 41. ročník tradiční turistické a 
cyklistické akce, trasy – pěší: 10, 15, 25, 35 a 50 km, cyklo: 30, 
50 a 70 km, pořádá KČT Havl. Brod – kontakt: Jiří Kočí, tel.: 
606 660 316, koci.jiri@email.cz
Bezpečně na Vysočině 
2.9. 14–18 h. Havlíčkovo náměstí– dopravně bezpečnostní 
akce pro děti, soutěže, pořádá Hit rádio Vysočina
Oslavy EHD 
8.9. 9–16 h. památky Havlíčkova Brodu – kostely, Štáflova 
bašta, Štáflova chalupa, brodské sklepení ve Svatovojtěšské 
ul., Galerie výtvarného umění, Muzeum Vysočiny, Úřad pro 
zastupování státu ve věcech majetkových ve Štáflově ul., věž 
kostela Nanebevzetí Panny Marie, zahrada u fary u kostela 
nanebevzetí Panny Marie. Veškeré památky otevřeny 
zdarma. Soutěže pro děti organizované Junákem ve farské 
zahradě (od 14 h.) • kostel sv. Kateřiny – vystoupení písničkáře 
Pavla Lutnera – po celý den • kostel sv. Trojice – výstava foto-

grafií V. Stejskala • kulturní program na Havlíčkově náměstí 
nebo v areálu u zimního stadionu Kotlina, pořádá Hit Rádio 
Vysočina • slavnostní koncert žáků ZUŠ J.V.Stamice – sál Staré 
radnice od 16 h., pořádá město Havlíčkův Brod
Loučení s létem 
9.9. od 14 h., park Budoucnost, za AZ Centrem volného času 
Soutěže pro malé i větší děti, mažoretky, dětská diskotéka, 
občerstvení zajištěno. Pořádá AZ Centrum a město Havl. Brod 
Krajská knihovna Vysočiny 
e-mail: knihovna@kkvysociny.cz, www.kkvysociny.cz, tel. 569 
400 499, fax: 569 400 490 
• Čtenáři na dovolené (fotografická soutěž, 1.7. – 15.9. KKV) 
• Máme rádi zvířata (prázdninový test pro dospělé, 1.7. – 
15.8., Oddělení pro dospělé čtenáře KKV)  
• Indiánské léto (soutěž pro děti, červenec–srpen 2012, 
Dětské oddělení KKV)  
• Hravé odpoledne (18.7. v 15 h., m-centrum KKV)
Galerie výtvarného umění 
tel. 569 427 035, e-mail: galerie@galeriehb.cz,  
www.galeriehb.cz 
3.7. – 2.9. – Bohuslav Reynek a Jaroslav Libra – výstava u 
příležitosti 120. výročí narození Bohuslava Reynka a Jaroslava 
Libry, výběr kreseb B. Reynka z Francie z období 20. a 30. let 
20. stol., grafické listy, několik obrazů, karikatury J. Libry, výběr 
z kolorovaných dřevorytů Michaela Floriana ze Staré Říše. 
Výstava se koná pod záštitou Jeho Excelence Pierra Lévyho, 
velvyslance Francie v ČR 
3.7. – 2.9. – Grafika Michaela Floriana ze Staré Říše k 101. 
výročí jeho narození. 
Výtvarné dílny v GVU v srpnu 
7.8. – Candy Bag – 14–17 h. – kompletace tašky 
8.8. – Grafická dílna pro rodiče s dětmi – 9.30–12.00 h. – dílna 
je určena především pro menší děti 
9.8. – Smalt – 9–15 h.  
21.8. – Mokré plstění – 14–17 h. – výroba šperku 
22.8. – Výtvarné dopoledne pro děti – 9–13 h.  
23.8. – Tiffany – 13–15 h. a 15–17 h.  
Info: Mgr. Jiřina Kopicova, kopicova@galeriehb.cz nebo tel. 
569 427 035, 737 335 079
Muzeum Vysočiny Havlíčkův Brod 
tel. 569 429 151, www.muzeumhb.cz, e-mail: muzeum@
muzeumhb.cz 
17. 7. – 5. 9. – Kinetické fontány Františka Svátka 
17. 7. – 5. 9. – V rukách – keramika Petry Pavlíčkové a dřevo 
Daniela Šubrta – výstava užitkové i dekorativní keramiky, 
dřevěných šperků, uměleckých i užitných předmětů ze dřeva  
Egyptské podzemí podruhé 
V podzemních chodbách pod Havlíčkovým domem si mohou 
návštěvníci Muzea Vysočiny prohlédnout aktuálně doplněnou 
„Sennedjemovu staroegyptskou hrobku“. Hrobka je nyní 
doplněna novým i objekty, malbami a vizuálními efekty, které 
vytvořili studenti ZUŠ J.V. Stamice a Gymnázia Havlíčkův Brod
Štáflova chalupa 
Kobzinové 2015, tel. 569 433 857, 604 130 962, www.antik-
hb.cz, e-mail: antikhb@seznam.cz, Po–Pá 13–17 h. So 9–12 
h. Antikvariát, síň skautingu, prodejní výstavy rukodělných 
výrobků od tvůrců z regionu.
Základní umělecká škola J. V. Stamice 
Smetanovo nám. 31, tel. 569 422 408, 569 434 544, zushb@
zushb.cz, www.zushb.cz 
8.9. 2 Koncert hudebního oboru ZUŠ v rámci oslav dne EHD 
v Havl. Brodě, sál Staré radnice v 16.00 h.
Kulturní dům Ostrov  
tel. 569 421 088, kino divadlo 569 426 666, e-mail: kdost-
rov@sendme.cz, http://kdostrov.hbnet.cz 
Program kina Ostrov  
9.-11. 8. v 18.00 h. – Doba  ledová 4: Země v pohybu 
9.-11. 8. ve 20.00 h. – Sherlock Holmes: Hra stínů 
13.–15. 8.  ve 20.00 h. – Vrtěti ženou 
16.–18.8. ve 18.00 h. – Tady hlídám já 
20.–22. 8. ve 20.00 h. – Líbáš jako ďábel 
23.–25. 8. v 18.00 h. – Madagaskar 3 
27.8.–1.9. ve 20.00 h. – Polski film
Klub OKO 
Smetanovo nám., p. Jakub Baloun, tel. 725 444 574, 
569 433 345, fax 569 433 346, e-mail: jakub.baloun@ce-
chovka.cz, www.cechovka.cz, předprodej: Etno shop Tulipán, 
Horní ul. Havl. Brod 
15.8. – Marcel Kříž a Pohublá zrzka, blues/folk na letní 
zahrádce v Oku, od 20 h.
24.8. – Discoparty No. 11, tradiční discoparty, DJ Jarda a DJ 
Veselý, od 20 h.

Vinárna STARR – DISCO 
každý pátek a sobotu od 20 h. disco, párty, rauty, show, sou-
těže, hraje DJ Vlasta a další, program na www.starr.cz
Sportovní areál Kotlina 
tel. 569 424 646, www.kotlina.cz – plavecký bazén, sauna, 
parní lázeň 569 424 545, fitnes, aerobic, solarium, masáže 
569 424 646, squash, salonek 569 424 656, zimní stadion 569 
422 512. Krytý bazén je odstaven od 28.6. do 13.8.2012.
Sportovně relaxační centrum FANATIC  
Beckovského ul. 2045, tel. 777 330 505, e-mail: aerobic@
fanatichb.cz, www.fanatichb.cz • aerobic, posilování, power 
jóga, formování postavy, step aerobic, moderní a orientální 
tanec, spinning, kurzy bubnování
Lezecká stěna ZŠ Wolkerova 
tel. ZŠ 569 429 918, Správce lezecké stěny Michal Husár, tel. 
569 432 015, 603 807 909. V případě zájmu o využití lezecké 
stěny v sobotu a neděli je nutné zavolat v pátek do 12 h. na ZŠ
Motokárová dráha 
Strojírenská u. 1304, areál bývalého Plastimatu. Kontakt: 
Michal Prášek – tel. 606 269 650, www. kartarena-hb.cz 
Provozní doba: Út–Čt 15–20 h. Pá–So 15–21 h. Ne 15–21 h. 
Domluva na jiný termín možná.
Solná jeskyně 
Beckovského 2045, Havl. Brod, www.solnajeskyne-hb.cz 
Po–Pá 9–11 a 13–18 h., So 9–12 h., dále dle dohody
Mateřské centrum ZVONEČEK 
AZ Centrum SVČ, Rubešovo nám. 171, tel. 777 736 068, 569 
428 438, e-mail: zvonecek@charitahb.cz, www.hb.charita.cz. 
Od pondělí do pátku pravidelné programy na bývalé ZŠ Ru-
bešova v 1. patře, kam je možné využít výtah pro kočárek. 
MC Zvoneček pořádá: nové kurzy angličtiny a němčiny, kurz 
Vějířovitý polštář (podrobné info na www.charitahb.cz) 
Program na červenec: 
07.08. 16.00 h. – Pletení z pedigu – dekorační želvička 2. část  
16.08. – Umělecké fotografování pro rodiče s dětmi 
22.08. – Výlet  do skanzenu Michalův statek, Pohleď  
01.09. 09.00 h. – Mokré plstění – klobouky z česané ovčí vlny  
Na všechny programy je nutné se předem přihlásit, je počet 
míst omezený.
MaMMacentrum – vzdělávací centrum pro děti  
od 0 do 14 let 
Jahodova 2240, tel. 777 582 791, 777 011 921, e-mail: 
mammacentrum@seznam.cz, info a program na www.mam-
macentrum.com. Pravidelné programy po celý týden. 
Informace a přihlášky: e-mail: mammacentrum@seznam.cz, 
stastna.klara@seznam.cz, tel. 777 011 921, 777 582 791. 
Nové termíny přednášek pro těhotné v MammaKafe 
Na všechny programy je nutné se předem přihlásit, neboť 
je počet míst omezený. Služba pomoc v domácnosti – úklid 
domácností, žehlení prádla – jednorázově a pravidelně, mytí 
oken. Termíny dle domluvy na uvedených kontaktech. 
� Změna�programu�vyhrazena. 


